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Met Fellowes AutoMax™ papierversnipperaars vernietig je documenten moeiteloos, zonder omkijken. 

Stapels papier tot 600 vellen worden met één druk op de knop automatisch versnipperd. 

Maak je geen zorgen meer over het vernietigen van documenten.  

Vul de lade, druk op start en ga vol vertrouwen verder met je werk!
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Automatische omkering 
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papieropstopping

Ultrastille werking - 
ideaal voor gedeelde 

werkplekken

Automatische 
uitschakeling na 2 
minuten inactiviteit

Na productregistratie 1 
jaar extra garantie (2+1)



Voor je ligt het nieuwe magazine OFM, 
waarvan de eerste editie begin oktober van 
dit jaar verschijnt. Een gloednieuwe opmaak, 
een eigentijds concept en een uitgebreid 
team. Een magazine in het hart van de 
doelgroep; dedicated beslissers rond inves-
teringen en strategie met betrekking tot de 
(digitale) werkplekken van middelgrote en 
grote organisaties.

De afgelopen jaren hebben zowel de enorme 
verschuivingen over het kantoor en thuis 
als werkplek (corona), gecombineerd met 
de snelle technologische ontwikkelingen 
op het gebied van IT en Telecom, gezorgd 
voor een andere kijk op (kantoor)werken en 
de inrichting en gebruik van de werkplek. 
Die visie is voortdurend aan verandering 
onderhevig en wij merken dat eindge-
bruikers behoefte hebben aan duidelijkheid, 
antwoorden en goed onderbouwde business 
cases.

OFM is een blend van onze mediaplatformen 
in de office-industrie en de IT-sector. Alle 
relevante trends en ontwikkelingen rond 
de werkplek brengen we hier samen in 
een omgeving die vooral moet inspireren. 
Hierin bundelen we onze titels Officema-
gazine (gefuseerd met Kantoor & Efficiency) 
en Telecommagazine, aangevuld met onze 
kennis vanuit titels als KBM en TBM.

Als uitgever van mediaplatformen in Office, 
IT en Telecom weten we als geen ander wát 

de trends zijn, welke ontwikkelingen er aan 
komen én hoe eindgebruikers denken en 
handelen. Daarnaast bieden we onze content 
aan over alle relevante media, online en print, 
zodat we de beslissers bereiken op het 
moment en de plek die hun uitkomt. Zeker 
de afgelopen jaren hebben we een ijzersterk 
online bereik opgebouwd met onze website, 
nieuwsbrieven en social media.

Daarmee bieden we met OFM een uniek 
platform om dedicated eindgebruikers als 
facilitair-, office-, HR- en IT-managers aan 
de ene kant en C-level management aan de 
andere kant optimaal te informeren en inspi-
reren als het gaat om keuzes rond inrichting, 
hardware investeringen, gebruik en strategie 
rondom de (digitale) werkplek. We focussen 
daarbij op organisaties met 50+ werkplekken, 
waar kennis over deze onderwerpen in 
huis is en waar veelal rechtstreeks met de 
producent/fabrikant zaken wordt gedaan. 

Kortom, OFM biedt een platform waar 
zowel aanbieders als afnemers al langer 
op wachten. Waarmee we alle relevante 
doelgroepen optimaal kunnen informeren
 én inspireren. Om zo de efficiency, de vitaliteit 
en het werkplezier van mensen in hun (thuis)
kantoor omgeving te vergroten!

OFM; EEN GLOEDNIEUW 

PLATFORM VANUIT EEN 

VERTROUWDE BASIS

Team OFM

Colofon
OFM is een uitgave van
 

Kerkenbos 1015L, 6546 BB Nijmegen
Telefoon +31 (0)24 34 54 150
www.officemagazine.nl
www.telecommagazine.nl

 
UITGEVER
Joost Heessels
 
HOOFDREDACTEUR
Joost Heessels
Joost@magentacommunicatie.nl
 
EINDREDACTEUR 
Emiel te Walvaart

SALES & MARKETING 
Michiel Korsten, 
06-41 14 97 71 
michiel@magentacommunicatie.nl

Serife Bayar
serife@magentacommunicatie.nl

MEDEWERKERS                 
Hans-Erik de Kruijff, Emiel te Walvaart, 
Maroessia Karpenko, Muriël Mulder

VORMGEVING
Wendy van Cuijk
 
DRUK
Veldhuis Media
 
ABONNEMENTEN &  
ADRESWIJZIGINGEN
magenta@mijntijdschrift.com
088 2266 682

Een abonnement wordt automatisch 
verlengd, mits 2 maanden voor de  
vervaldatum via mail of post opgezegd.

Niets uit deze uitgave mag worden 
verveelvoudigd en openbaar gemaakt 
door middel van druk, internet,fotokopie, 
microfilm of welke andere wijze dan 
ook, zonder voorafgaande schriftelijke 
toestemming van de uitgever. De uitgever 
kan niet aansprakelijk worden gesteld 
voor persoonlijke of materiële schade 
veroorzaakt door onjuistheden in deze 
uitgave.

 
ISSN 22131477
 
© Copyright 2023
 

TELECOMMAGAZINE
onafhankelijk vakblad over telecommunicatie en netwerken 

Het grootste IT- en telecomplatform 
van  de Benelux

OFM  • 2023   3

VOORWOORD



In deze
editie

4 24

13

6 Hoofdkantoor Triodos Bank  
 duurzaam én volledig  
 circulair ingericht 

10 Waarom het OFM-platform  
 onmisbaar is voor  
 werkplekbeslissers 

12 Zitten en spelen met de Hunebed 

13 Manutan; factor mens en  
 duurzaamheid bepalen de koers 

INSPIRATIE

INRICHTING EN FACILITAIR

IT / TELECOM



40

36

46
42

16 GoBright start podcast serie  
 rond het nieuwe werken 

17 Efficiënter werken met AI 

20  Gaan we straks bellen  
 via de satelliet? 

24 Terug naar kantoor;  
 wel veranderingen, géén clubhuis 

30 De toekomst van (snel) 5G  
 in Nederland 

 

35  Slimme monitorarm van Filex 

37   Optimale communicatie bij  
 ouderenzorgorganisatie  
 Pieter van Foreest  

40 Whitepaper Maul over verlichting  
 op de (thuis)werkplek 

42 Dit zijn de winnaars van de  
 Benelux Office Products (BOP)  
 Awards 2023 

 

45 Beter zitten op Karisma van Köhl 

 46 Lyreco zet nog hoger in  
 op duurzaamheid 

48 Fun meets function 

50 Marcel Ederveen over  
 keuzestress 

 



Een duurzaam, 
volledig circulair 
ingericht gebouw 
dat iedereen raakt
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Op Landgoed De Reehorst in Driebergen is een 
houten kathedraal verrezen die volledig opgaat 
in de omgeving en de omliggende natuur. Het 
nieuwe kantoor van Triodos Bank doet iets met 
iedereen die erin rondloopt, werkt of overlegt. 
Rust, sereniteit en het contact met de natuur 
zijn overal voelbaar. Interieurarchitect Odette Ex: 
‘De natuurlijke verstilling maakt dat het gebouw 
ademt’. Zeven jaar lang werkten Triodos Bank, 
RAU Architecten en Ex Interiors integraal samen 
aan dit zoals ze het zelf noemen; 'gesamt-
kunstwerk'.. Gispen verzorgde een volledig 
circulaire inrichting, in nauwe samenwerking met 
Meubelmakerij Het Woud.
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Bron: Gispen
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"In een tijd 
van snelle 
veranderingen en 
onzekerheid is 
het cruciaal voor 
organisaties om 
vooruit te denken 
en zich aan te 
passen aan de 
nieuwe realiteit 
van werk." 

Joost Heessels
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Waarom het gloednieuwe  
OFM-platform onmisbaar is voor  
toekomstige werkplekbeslissers

Op het gebied van kantoorinrichting 
en digital working hebben we 
de afgelopen jaren een ware 
revolutie doorgemaakt. De 

pandemie heeft ons doen realiseren dat 
werk en werkplek niet langer aan een 
fysieke locatie gebonden zijn. Thuiswerken 
is mainstream geworden en heeft een 
blijvende impact op hoe we werken en met 
elkaar samenwerken. 

In deze dynamische tijd is er een groeiende behoefte aan een 
platform dat dedicated eindgebruikers ondersteunt bij het 
nemen van cruciale beslissingen omtrent werkplekinrichting. 
Daarom introduceert OFM - het vernieuwende platform dat 
een betrouwbare gids wil zijn voor organisaties met meer dan 
50 werkplekken.

Het Tijdperk van Verandering: Kantoorinrichting na 
Corona
De wereldwijde pandemie en tegelijkertijd de versnelling van 
de digitale mogelijkheden heeft een katalyserend effect gehad 
op de manier waarop we denken over werken. Voorheen was 
het kantoor de centrale plek waar medewerkers dagelijks 
samenkomen. Nu beseffen we dat in veel gevallen een 
flexibele en hybride aanpak het beste van beide werelden 
kan bieden. Een goed ingericht en uitgerust kantoor wordt 
niet langer alleen gezien als een plek om te werken, maar als 
een ontmoetingsplaats waar innovatie, creativiteit en samen-
werking tot bloei komen. OFM begrijpt deze evolutie en wil 
organisaties helpen bij het creëren van inspirerende en functi-
onele werkplekken die klaar zijn voor de toekomst.

Digital Working: De Toekomst van Werk
Digital working heeft de manier waarop we communiceren, 
informatie delen en samenwerken fundamenteel veranderd. 
Technologische ontwikkelingen in IT en Telecom hebben ons 
toegang gegeven tot een ongekende hoeveelheid hulpmid-
delen en mogelijkheden. Nu we steeds meer afhankelijk 
worden van digitale systemen, is het van vitaal belang dat 
organisaties de juiste keuzes maken en investeren in de 
meest geavanceerde technologieën die aansluiten bij hun 
specifieke behoeften. OFM wil een waardevol platform zijn 
voor eindgebruikers en hen voorzien van inzichten, trends en 
praktische toepassingen om optimaal te profiteren van digital 
working.

OFM: De Gids voor Werkplekbeslissers
OFM is niet zomaar een nieuw platform; het is een 
samensmelting van expertise uit de office-industrie en de 
IT-sector. Met een diepgaand inzicht in de huidige trends 
en toekomstige ontwikkelingen biedt OFM een unieke 
omgeving die gewijd is aan inspiratie en kennisoverdracht. 
Het richt zich op twee cruciale doelgroepen: aan de ene kant 
de facilitair-, office-, HR- en IT-managers, en aan de andere 
kant het C-level management. Beide groepen hebben een 
centrale rol in het vormgeven van de toekomst van werk en 
hebben behoefte aan goed onderbouwde beslissingen over 
kantoorinrichting en digital working.

De Voordelen voor Mediapartners
OFM biedt niet alleen voordelen voor eindgebruikers, maar 
zeker ook voor mediapartners die hun merk of diensten 
aan het platform willen verbinden. Het is een unieke kans 
voor mediapartners om zich te profileren als thought leaders 
en experts op het gebied van kantoorinrichting en digital 
working. Door hun kennis en ervaring te delen via OFM 
kunnen mediapartners hun reputatie versterken en hun 
bereik vergroten onder een zeer relevante doelgroep.
Bovendien kunnen mediapartners profiteren van de lead-ge-
neratie en prospects die OFM biedt. Organisaties met meer 
dan 50 werkplekken zijn voortdurend op zoek naar innova-
tieve oplossingen en partners om hun werkplekken te 
optimaliseren. Door deel te nemen aan OFM kunnen media-
partners hun producten en diensten onder de aandacht 
brengen van deze potentiële klanten, wat kan leiden tot 
waardevolle zakelijke kansen.

Slotgedachte
In een tijd van snelle veranderingen en onzekerheid is het 
cruciaal voor organisaties om vooruit te denken en zich 
aan te passen aan de nieuwe realiteit van werk. OFM, het 
innovatieve platform voor werkplekbeslissers, speelt hierin 
een essentiële rol. Het biedt inspiratie, kennis en inzichten op 
het gebied van kantoorinrichting en digital working, waardoor 
organisaties beter zijn toegerust om de uitdagingen van de 
toekomst aan te gaan. Voor mediapartners is het een unieke 
kans om hun merk te verbinden aan een platform dat de 
toekomst van werk vormgeeft en hen tegelijkertijd waarde-
volle zakelijke kansen biedt. OFM is niet alleen een platform, 
maar een gemeenschap van pioniers die samen werken aan 
een productieve en succesvolle werkplek van morgen. Doe 
mee met OFM en laat samen de toekomst van werk shinen!
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LIFESTYLE
MOvE-
mENT

De meest geavanceerde showcase van werkplekoplossingen 
– Ambiente opent nieuwe zakelijke mogelijkheden met 
Working. De combinatie van het nieuwe werken en lifestyle, 
thuis en kantoor brengt een scala aan segmenten samen van 
kantoorbenodigdheden en -inrichting, Remanexpo tot 
innovatieve concepten op het Future of Work areaal.

Your industry, your community: 
ambiente.messefrankfurt.com/working
info@netherlands.messefrankfurt.com
Tel. +31 70 262 9071

BESCHRIJVING
Hunebed van Very is een echte eyecatcher, een nieuwe modulaire zitop-
lossing waarbij de gebruiker het geheel kan manipuleren door compo-
nenten, zogeheten stenen toe te voegen aan slim geplaatste draaipunten 
en stenen te draaien met een bewegingsvrijheid van 360 graden.
Lege draaipunten in een samenstelling kunnen worden gebruikt voor 
elektrificatie
oplossingen zoals een USB-oplaadpunt of een stopcontact. Verticale 
stenen voegen een rug- en armleuning of privacyscherm toe en 
horizontale stenen voegen comfortabele zitoplossingen toe of kunnen 
worden gebruikt als plantenbak.
Vooral geschikt voor openbare wachtruimtes zoals luchthavens, zieken-
huizen, hotels of flexibele vergader- en werkplekken in kantoorgebouwen.

WINNAAR 2023
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‘HUNEBED’ 
MODULAR 
SEATING 
SYSTEM.
• Materiaal: Bekledingsstof,  

hout/stalen frame.
• Kleuren: Elke stof of aangepaste 

kleur op aanvraag

Een nieuwe manier van wachten... een nieuwe manier van 
werken... de natuur voelt altijd
dichtbij!

SPECIFICATIES
Materialen: Bekledingsstof, frame van hout/schuim, stalen verbin-
dingen.
Kleuren: Verkrijgbaar in meerdere stoffen en kleuren, vraag ernaar.
Maten: L1-Horizontale steen, Grote en Kleine versies, L2-Hori-
zontale steen, Normal of Planter versies, H1 Verticale steen Privacy 
of Rugleuning versies.
Elektrificatie: USB-aansluitingen of stopcontacten.
Accessoires: Tafel, Verlichting.

ONTWERPER
Sander Mulder 

Meer info op https://www.very.nl/
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Manutan
FACTOR MENS EN 
DUURZAAMHEID 
BEPALEN KOERS 
In de traditie van Manutan is er volop beweging op verschillende 

vlakken, zowel intern als extern. De Franse leverancier heeft niet 
voor niets het ambitieuze ‘ondernemen voor een betere wereld’ 

uitgeroepen tot zijn missie. Duurzaamheid, MVO, klantervaring 
en employee benefit zijn hierbij enkele belangrijke steekwoorden. 
Ghislaine Ottevanger, de relatief nieuwe managing director van 
Manutan Benelux & Duitsland, heeft de nobele taak om deze 
avontuurlijke en uitdagende koers verder vorm te geven. Naast de 
digitalisering blijft de factor mens hierbij essentieel.

Ghislaine Ottevanger heeft in haar loopbaan 
een ruime ervaring in de logistiek opgebouwd. 
‘Ik weet veel van pakjes en vervoer’, glimlacht 
ze. ‘Maar nu zit ik aan de andere kant, waar de 
pakjes tot stand komen. Dat vind ik ontzettend 
leuk en waardevol. Meestal betreft het 
commodity markten, wat ik een mooie uitdaging 
vind. Waarom? Als je een aanbod hebt dat min 
of meer hetzelfde is als andere bedrijven, dan 

kies je natuurlijk wel voor het bedrijf dat je het 
leukst vindt of voor de contactpersoon waar je 
een klik mee hebt. Dit betekent dat de factor 
mens heel bepalend is. Dat heb ik hoog in het 
vaandel staan.’

Betere wereld
Met deze achtergrond weet Ottevanger heel 
goed wat belangrijk is. ‘Leverbetrouwbaarheid is 

essentieel; dat je de belofte aan je klant nakomt. 
De vervoerder is een verlengstuk van het bedrijf 
voor zijn klant. Mensen zijn tegenwoordig gewoon 
kritisch en dat mag ook. Daar betalen ze namelijk 
voor. Dus in die zin begrijp ik heel goed dat niet 
alleen het pakket er op tijd moet zijn, conform 
de afspraken die daarover gemaakt zijn, maar 
ook netjes en correct. De service moet goed 
zijn. De missie van Manutan is Enterprising for 
a Better World, of ondernemen voor een betere 
wereld. ‘Als je dat zegt, moet je natuurlijk ook het 
milieu in ogenschouw nemen. We hebben een 
eigen duurzaamheidsdoelstelling vastgesteld. 
We moeten vanaf dit jaar jaarlijks 5 procent dalen 
in CO2-uitstoot. In dit kader zijn er een aantal 
belangrijke componenten. We hebben natuurlijk 
ons eigen kantoor verduurzaamd, maar de meest 
zwaarwegende component is productie van de 
goederen en producten die wij verkopen. 

14  OFM  •  2023
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Maar ook de bezorging moet je meenemen, 
zowel de last mile als het lange afstandsvervoer. 
We zijn dan ook met allerlei bedrijven in gesprek 
hierover. Als er nu tenders worden verstuurd naar 
vervoerders, dan staan er echt vrij duidelijke eisen 
in, over hoe wij willen dat het transport zo schoon 
mogelijk wordt uitgevoerd.’
In dit verband zijn de ontwikkelingen in 
Amsterdam een interessante case voor Manutan. 
Daar mag je op termijn niet meer binnen de ring 
leveren met een niet-elektrische auto. ‘Hierover 
kunnen we natuurlijk afspraken maken met 
vervoerders. Vervoerders zijn hier zelf ook mee 
bezig. Momenteel zijn we in gesprek met een 
bedrijf dat daar heel actief in is in samenwerking 
met de gemeente Amsterdam. We onderzoeken 
hoe we dit op een goede, schone en slimme 
manier kunnen doen. 

Betrokkenheid
Toen Ottevanger in het najaar van 2022 begon bij Manutan viel haar direct de grote betrokkenheid van 
de mensen in de teams van Nederland en België op. Er zijn mensen die al 25 tot 30 jaar in dienst zijn, 
dat hoor je niet zoveel meer tegenwoordig. Mensen die met heel veel plezier, enthousiasme en betrok-
kenheid hun werk doen. Ik vind het bijzonder dat mensen zich echt verantwoordelijk voor zaken voelen. 
Ik ben ervan overtuigd dat dit ook het verschil maakt naar klanten.’
Dat is nog maar de zachte kant van de organisatie. ‘Manutan is een geweldig bedrijf met veel potentie. 
Het gaat natuurlijk om een hele grote markt, waar iedereen in principe je klant kan zijn. 
Een van onze troeven is dat we een omnichannel strategie hanteren waarbij klanten op elke gewenste 
manier of kanaal met ons kunnen communiceren, digitaal of met onze mensen. Met ons team zijn wij 
bezig de focus vast te stellen voor de komende periode. Wat zijn de randvoorwaarden die nodig zijn om 
te zorgen dat wij klaar zijn en blijven voor de toekomst?’

Desgevraagd geeft ze een korte pitch over Manutan. ‘Manutan is een bedrijf dat binnen de B2B-markt 
alles heeft voor iedere werkplek. Of het nu gaat om kantoor, magazijn of buitenterrein, wij verkopen alles 
hiervoor in de longtail. Je kunt een goede stoel voor je bureau kopen, maar ook dat ene kleine schroefje 
uit die stoel die niemand meer heeft, die vind je bij ons wel. Dat zijn de dingen waar wij heel sterk in zijn. 
Maar het bijzondere is dat je bij ons niet alleen terecht kunt voor al die producten, we geven de klant ook 
advies en ondersteuning met behulp van onze accountmanagers of specialisten. Als je bijvoorbeeld het 
hele kantoor wilt voorzien van nieuwe ledverlichting, dan doe je die aanvraag niet even via de webshop.’
.
Accentverschillen
Manutan heeft een assortiment van maar liefst 200.000 producten die in de magazijnen in Den Dolder 
en Parijs liggen of die de fabrikant rechtstreeks levert via drop shipment aan de klant. Zoals gezegd 
onderscheiden we ons door de grote hoeveelheid producten die we direct leverbaar in huis hebben. Ik 
refereer aan de coronaperiode, toen er veel leveringsproblemen waren. Wij hadden desondanks veel op 
voorraad in eigen huis en hele goede relaties met suppliers, waardoor we direct konden leveren.’
Hoewel iedere zakelijke klant kan kopen bij  
Manutan, zijn er accentverschillen. ‘We hebben een segmentatie in ons klantenbestand aangebracht. 
Je kunt op verschillende manieren kijken naar de business: vanuit je productaanbod of vanuit de markt, 
wij doen beiden. We hebben producten in bepaalde marktsegmenten die herkenbaar zijn en die zie je 
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ook terug op de website. Een aantal marktsegmenten steekt er 
bovenuit, zoals logistiek, industrie en de publieke sector. Hierbij 
bedienen we zowel grote als kleine bedrijven. We groeien nu 
momenteel sterk binnen het MKB en de retail. We doen zaken 
met de loodgieter op de hoek tot de purchasing officer van een 
multinational.’

Longtail
Binnen Manautan’s strategie is het motto ‘ondernemen voor 
een betere wereld’ leidend, stelt Ottevanger. ‘Daarbij willen we 

flink doorgroeien in de zakelijke markt, zowel qua omzet als 
marktaandeel. In dit verband is het een must dat we dit op een 
goede manier doen, door betrouwbaar te zijn, snel te kunnen 
leveren en onze naamsbekendheid te vergroten. Want daar is 
echt nog veel te bereiken. Naast dat iedereen bij ons terecht 
kan, bekijken we ook hoe we grote bedrijven kunnen adviseren 
in de longtail en onderzoeken we hoe we de inkoop kunnen 
rationaliseren voor hen. Soms hebben ze voor één product-
groep wel vier, vijf suppliers. Daar hebben wij de oplossing 
SavinSide voor, hiermee kun je aantoonbaar laten zien hoe je je 
inkoop kan optimaliseren. Daarnaast willen we onze e-procu-
rement oplossingen voor grote bedrijven meer gaan uitrollen, 
zodat men meer, sneller en gemakkelijker kan bestellen. En niet 
te vergeten altijd goede kwaliteit leveren, hiervoor steken we 
veel tijd en energie in de ontwikkeling van onze mensen.’

Manutan is al ver op het gebied van duurzaamheid en 
employee benefits. ‘De mens staat centraal, dat vind ik 
ontzettend belangrijk. Duurzaam ondernemen moet vanuit je 
hart komen, dan heeft het kans van slagen.’ Maatschappelijk 
verantwoord ondernemen (MVO) en klantervaring zijn belang-
rijke onderwerpen binnen Manutan. ‘We hebben een aantal 
pijlers, de zogeheten “with love”pijlers: with love employee, with 
love customer, with love supplier en with love planet. Binnen 
het kader van with love customer kijken we niet alleen naar de 

´Van de loodgieter 
op de hoek tot de 
purchasing officer 
van een multinational ’
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NPS-score, maar gaan we ook geregeld met klanten om de 
tafel. Hoe kijken jullie naar Manutan? Wat voor een cijfer zouden 
jullie ons geven?. Maar alleen met een goed cijfer gaan we 
de oorlog niet winnen. Je wilt natuurlijk excelleren, dan is het 
belangrijk dat je ook weet hoe dat te doen. Is er een probleem, 
dan onderzoeken en analyseren we dat, zodat we er actie op 
kunnen ondernemen.’

Inkoop verandert
Ottevanger ervaart dat het inkoopvak aan het veranderen 
is. ‘Voorheen ging het vooral over de prijs en verder wist 
de inkoper het wel. Maar tegenwoordig zijn er zoveel meer 
onderwerpen bij inkoop belangrijk geworden, dat je als inkoper 
of manager niet alles meer kunt weten. We moeten actief en 
proactief bij klanten zitten, zodat we permanent in kunnen 
spelen op de veranderingen in de markt. Ik vind het een goede 
ontwikkeling dat er veel meer TCO gedreven wordt gehandeld. 
Dus niet alleen maar de laagste prijs, maar een acceptabele 
prijs, tegen het juiste serviceniveau.’
In dit verband heeft de digitalisering als grote aanjager gefun-
geerd. ‘De veranderingen gaan steeds sneller. Dat brengt veel 
uitdagingen met zich mee en dat vind ik leuk en spannend. Hoe 
gaan we met deze nieuwe ontwikkelingen de markt op? We 
hebben gezien dat bedrijven als Amazon en Bol.com de markt 
heel erg hebben veranderd, en daar zijn wij onderdeel van. 
Daarom moeten wij zorgen dat wij onszelf goed en duidelijk 
positioneren ten opzichte van de concurrenten. Daar hebben 
we voortdurend aandacht voor, want wat je vandaag doet, is 
morgen eigenlijk al achterhaald.’
Naast het streven de logistiek zo milieuvriendelijk mogelijk te 
laten verlopen, ligt de focus ook op de duurzaamheid van het 
product. ‘Wordt het product niet door kinderhanden gemaakt? 
Hoe komt het tot stand? Er komen bijvoorbeeld producten uit 
China, dan willen we zeker weten dat die producten in orde zijn. 
Daar controleren we dan ook op, de aandacht hiervoor in de 
markt neemt alleen maar toe. Zo vragen contractklanten steeds 
vaker om verschillende codes te ondertekenen. Het duurzaam-
heidscertificaat van een jaar of twee geleden is eigenlijk nu 
alweer achterhaald. We monitoren hier heel actief op.’
Bovendien vraagt Manutan van tijd tot tijd aan leveranciers wat 
ze van de organisatie vinden. ‘Daar doen we ook echt iets mee 
en daar hangt een harde doelstelling aan. Dat dit wat oplevert 
hebben we gemerkt in de coronatijd, toen we profijt trokken 
van de goede relaties met onze suppliers. Het is een keten van 
zaken die nauw met elkaar verbonden zijn. Iedere schakel moet 
tevreden zijn over het bedrijf Manutan: de klant, de supplier en 
onze eigen mensen.’

Duurzaamheid rode draad
Duurzaamheid loopt als een rode draad door het bedrijf 
Manutan. ‘We willen ons hiermee onderscheiden. Zoals gezegd 
monitoren we of de producten goed en zo duurzaam mogelijk 
tot stand komen. Maar het zit hem ook in andere zaken en wat 
je wilt bereiken in de komende jaren. We willen absoluut niet 
aan greenwashing doen. Wat we doen, moet ook hout snijden. 
Dus we kijken binnen de hele keten hoe we het beter kunnen 
doen. We hebben iemand speciaal in dienst, voor alle sustai-

nable projecten. Die weet wat er speelt en geeft aan waar we 
naar toe gaan.’

Ottevanger kijkt tot besluit even vooruit. ‘Wat er over een paar 
jaar anders zal zijn? Wij blijven hoog inzetten op kwaliteit en 
duurzaamheid. Kwaliteit van onze mensen, kwaliteit van de 
dienstverlening op zo’n duurzaam mogelijke manier. En dat 
zal op verschillende manieren zijn, afhankelijk van de ontwik-
kelingen in digitalisering en automatisering. Juist omdat we 
de component mens belangrijk vinden, moeten we alles wat 
we kunnen digitaliseren, ook gewoon digitaliseren. Hierdoor 
ontstaat er meer tijd voor medewerkers om persoonlijk contact 
te hebben met klanten en goed te begrijpen wat er in de markt 
nodig is. Je kunt veel dingen halen uit informatie die je digitaal 
via bijvoorbeeld AI tot je neemt, maar de component mens 
in de service zal altijd belangrijk blijven. Over drie jaar zal de 
organisatie er ongetwijfeld anders uitzien.’

Ghislaine Ottevanger is nu 
driekwart jaar werkzaam als 
managing director bij Manutan 
Benelux & Duitsland. Zij heeft 
vooral veel ervaring in de logistiek, 
zowel in commerciële als manage-
mentfuncties bij werkgevers als 
PostNL, DHL, TNT, Brinks Waarde-
transport, DPD. ‘De mens maakt 
het verschil’, zegt ze.
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GoBright is gespecialiseerd in Smart 
Workplace Solutions die de nieuwe manier 
van werken ondersteunen. Met de GoBright 
software kunnen werknemers hun werkdag 
tot in de laatste detail zelf organiseren. Van 
de werklocatie, tot aan de faciliteiten op 
kantoor. Werknemers kunnen het flexibele 
kantoor op deze manier inrichten tot 
een eigen persoonlijke werkplek. Naast 
het zorgen voor autonomie, bieden de 
GoBright oplossingen ook inzichten in het 
gebruik van het kantoor. Deze informatie 
kan bijvoorbeeld worden gebruikt om 
strategische beslissingen te maken met 
betrekking op de kantoorinrichting.

GoBright is de vodcastserie ‘Shaping the Human Office’ gestart, 
om hun kennis en expertise te delen op het gebied van flexibel 
werken, slimme werkomgevingen en werknemersbeleving. 
Een kantoor  bestaat niet alleen uit bakstenen en meubilair; 
de omgeving komt tot leven door de mensen die er werken. 
Het menselijke aspect en hun steeds veranderende behoeften 

en wensen spelen hierbij een cruciale rol. In deze serie nodigt 
GoBright steeds een nieuwe gastspreker uit. Deze keer was het 
Joost Heessels, Hoofdredacteur van KBM en OFM, die het met 
GoBright’s Commercieel Directeur Chris Wiegeraad ging hebben 
over de impact van flexibel werken. De heren spreken over de 
implicaties van het flexibel werken, en de continue veranderende 
werkomgeving. Een belangrijk onderwerp is bijvoorbeeld de 
toenemende wens van werknemers om thuis te kunnen werken. 
“Het is tegenwoordig zelfs een eis bij een sollicitatiegesprek”, 
meent Chris. Hoewel veel werkgevers dit een spannend idee 
vinden, omdat je op die manier de grip verliest op je werknemers, 
juichen Joost en Chris het alleen maar toe. “Wij managen vanuit 
de output, niet de input,” zegt Joost. “Als je even gaat fietsen 
omdat het zonnetje schijnt, moet dat kunnen. Ik vertrouw erop 
dat je je werk doet.”.

Aan de andere kant geloven Joost en Chris dat het kantoor 
niet helemaal kan wegvallen. Het is een belangrijke plek waar je 
elkaar kunt ontmoeten en de creativiteit de vrije loop kunt laten 
gaan. Maar dat is niet alles. “Er gebeurt meer op kantoor dan 
alleen creativiteit,’, vindt Chris. “Het gaat om relaties onder-
houden, onderdeel van een team zijn en erkenning krijgen voor 
hetgeen dat je doet.”. Joost voegt daaraan toe dat mensen 
niet altijd alleen maar thuis willen werken. Het kantoor kan een 
welkome afwisseling zijn.

Kortom, het gebruik van het kantoor is sterk veranderd. Het 
kantoor blijft voorlopig echter een belangrijk onderdeel van de 
werkomgeving. Het is belangrijk dat je er op een slimme manier 
mee omgaat, en de beschikbare ruimte inricht op een manier 
die werkt voor jouw werknemers. Zorg ervoor dat je het gebruik 
van het kantoor meet met de juiste tools, en maak van het 
kantoor een mens-gerichte werkomgeving.

De volledige vodcast is te zien op YouTube en de GoBright 
website. Als je de aflevering liever beluistert in de vorm van een 
podcast, is hij ook te vinden op Spotify.

VODCAST: 

De impact van 
flexibel werken
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Frank aan de Stegge is Partner 
Marketing Lead voor EMEA bij Zoom.

Voor de meeste mensen gaat het niet om 
repetitieve taken zoals het beantwoorden van 
e-mails, het opvolgen van chats of het maken 
van aantekeningen tijdens vergaderingen. 
Maar dat is waar veel van ons een groot deel 
van onze tijd aan besteden. Volgens een 
recente enquête uitgevoerd door Morning 
Consult in opdracht van Zoom:

    •  besteedt 58% van de werknemers een 
uur of meer per dag aan berichten, 
e-mails en follow-ups

    •  64% van de managers zegt meer tijd 
nodig te hebben dan ze hebben om al 
hun werk gedurende de dag af te krijgen

    •  52% van de werknemers en 67% van de 
managers zegt vaak meer te werken dan 
de standaard werkdag (8 uur)KSA, Saudi 
Telecom Company (STC) en Telefónica.

Laat je werkdag op jouw manier werken!
Met al deze AI-mogelijkheden binnen 
hand bereik, laten we eens visualiseren hoe 
een nieuwe werkdag eruit ziet met Zoom AI 
Companion aan je zijde:

Een dag zonder notities
De notulist van een vergadering zijn kan 
vervelend zijn - het kost tijd en haalt je aandacht 
weg van het deelnemen aan de vergadering. 
Maar het is een geweldige use case voor AI. 
Het kan een samenvatting van de vergadering 
genereren met een simpele muisklik, zodat je 
je kunt blijven concentreren op wat er wordt 
gezegd en kunt bijdragen aan de discussie, in 
het vertrouwen dat je AI-assistent de hoogte-
punten en actiepunten zal vastleggen. Je 
kunt zelfs je instellingen aanpassen zodat je 
AI Companion automatisch een samenvatting 
genereert voor elke vergadering die je organiseert.

Begin de dag, krijg meer tijd terug
Wanneer je 's ochtends op je werkplek komt,  
is de kans groot dat je een berg e-mails 
en chats moet doorspitten. Elke thread 
doornemen kost tijd en als dat aantal 
ongelezen berichten steeds hoger wordt, kan 
het overweldigend aanvoelen. En dan heb 
je ook nog berichten om op te reageren en 
mensen om op te volgen.
Nu kun je in slechts enkele minuten een e-mail 
of chat versturen, in plaats van uren. 
Je AI Companion kan hele berichten genereren 
op basis van een eenvoudige vraag. Sterker 
nog, als je lange chatgesprekken moet inhalen, 
kan AI u daarbij helpen. Met een druk op de 
knop kan het een beknopte samenvatting 
geven om je de context te geven die je nodig 
hebt, in een fractie van de tijd die het u zou 
kosten om elk bericht door te lezen.

Slimme opnames - gemakkelijker 
bekijken
En als je te laat bent voor een vergadering, 
hoef je niet te stressen - je AI Companion kan 
je helpen bij te praten zonder de discussie te 
onderbreken. Als de host van de vergadering 
de functie vergadervragen heeft ingeschakeld, 
kun je de AI Companion vragen stellen over de 
vergadering die bezig is, zoals wat er gebeurde 
voordat je erbij kwam, of je naam werd 
genoemd en of er actiepunten zijn toegewezen.

Klinkt geweldig, nietwaar? Nou, deze ideale 
werkdag speelt zich niet af in de toekomst 
- het is nu al mogelijk. Deze AI Companion 
mogelijkheden zijn beschikbaar om je werkdag 
te transformeren, allemaal onderdeel van het 
Zoom platform. Bezoek Zoom.com voor meer 
informatie.

De digitale werkplek

Win je werkdag 
terug met AI

Bij Zoom zit 
innovatie in ons 

DNA en AI is 
ingebouwd in 

ons platform om 
jou te helpen je 

beste werkdag te 
creëren. 
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Gaan we straks 

bellen 
via de 
satelliet?
Mobiele communicatie over satellieten staat sinds vorig jaar 

volop in de belangstelling. Datacommunicatie in afgelegen 
gebieden, ook in Nederland, is nu bijvoorbeeld mogelijk via 

Starlink van SpaceX. TBM kon vorig jaar als eerste melden dat de 
iPhone 14 via de satelliet noodberichten kon versturen. Het belang 
van communicatie in noodgevallen kan natuurlijk het verschil maken 
tussen leven en dood. Op veel plekken op deze wereld is mobiele 
dekking geen garantie. In dit artikel kijken we naar de nieuwe 
ontwikkelingen, want er gebeurt veel!

Diverse partijen hebben grote ambities om 
satellietnetwerken te gaan bouwen die met 
gewone mobiele toestellen kunnen communi-
ceren. Lynk claimt als eerste de technologie te 
hebben uitgevonden in 2017. AST SpaceMobile 
is er sinds 2017 ook mee bezig en SpaceX 
heeft vorig jaar een grote aankondiging gedaan. 
Vanaf 2024 kunnen we commerciële diensten 
verwachten. Daarnaast wordt satellietcommuni-
catie door 3GPP nu aan de 5G standaard (versie 
R17) toegevoegd. We gaan ze achtereenvolgens 
behandelen. Maar eerst nog even een korte uitleg 
van verbindingen via satellieten.

Satellieten
Traditioneel werden satellieten gelanceerd in 
geostationaire banen. Doordat de satelliet zich 
op een vaste plek in de lucht bevindt, is het 
mogelijk om met vaste schotels te werken. Mede 
vanwege de grote afstand van zo’n 36.000 km 
tot de aarde, is er een forse vertraging in de 
verbinding van ongeveer 1 seconde. Daarnaast 
zijn er redelijk grote antennes nodig voor telefo-
nieverbindingen. Inmarsat en Thuraya bieden 
telefoniediensten via geostationaire satellieten, 
maar de speciale toestellen zijn behoorlijk en 
worden meestal gehuurd. Andere satellietnet-
werken vliegen in lage banen rondom de aarde, 
op ongeveer 500 – 1.000 km hoogte. Iridium 
en Globalstar bieden al jaren telefoniediensten, 
maar deze toestellen zien er meestal uit als dikke 
GSM’s van de eerste generatie. De iPhone 14 kan 
al met Globalstar satellieten communiceren.  
Dit met een extreem lage snelheid, tot meerdere 
minuten voor 1 sms bericht. Er is geen tweeweg 
communicatie voor spraak of data. De aller-
nieuwste netwerken zitten ook op een verge-
lijkbare hoogte en willen gebruik maken van 
normale mobiele toestellen. Hierbij willen ze zowel 
spraak als data mogelijk maken. Daarbij zijn er 
wel een paar grote uitdagingen: signaalsterkte, 
doppler en de enorme afstand.

Signaalsterkte
De grootste uitdaging in de communicatie  
met mobiele toestellen, is de enorme afstand die 
moet worden overbrugd. Normaal  
communiceert je mobiel met een zendmast  
op maximaal een paar kilometer. Nu moet dat op 
500 km nog werken, waardoor de signaalsterktes 
echt een uitdaging vormen. Want het idee van 
de aanbieders is om normale 4G/5G mobiele 
toestellen te kunnen gebruiken. De satelliet moet 
dat dus compenseren met een enorm gevoelige 
antenne. AST SpaceMobile lost dat op met een 
enorm oppervlakte van ongeveer 64 m2 (zie de 
foto van de Bluewalker 3).
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Doppler effecten
Het tweede aspect wordt gevormd middels 
frequentieverschuivingen door doppler effecten. 
De satelliet komt met een snelheid van 27.000 
km/h voorbijvliegen. Je kunt er maximaal 6 
minuten mee communiceren, waarbij de satelliet 
eerst in hoog tempo dichterbij komt en vervolgens 
weer snel weg vliegt. In die 6 minuten heeft de 
satelliet 2.700 km afgelegd. De frequentiever-
schuivingen zijn veel extremer dan in normale 
mobiele netwerken, waar de maximale snelheid 
eerder 300 km/h is (bijvoorbeeld in de TGV). De 
satelliet moet hiervoor compenseren.

Signalering en Besturing
Mobiele technologie zoals 4G en 5G, zijn 
ontworpen op snelle reacties vanuit het mobiele 
toestel, met een maximale afstand van tientallen 
kilometers. Dat wordt nu minimaal 500 km x 2, 
omdat de eigenlijke zendmast niet in de satelliet 
zit, maar in het grondstation. De verschillende 
partijen hebben hiervoor unieke en gepatenteerde 
oplossingen ontwikkeld. Het is tijd om wat dieper 
te duiken in de propositie van de drie belangrijkste 
partijen: Lynk, AST SpaceMobile en Starlink.

Lynk
Volgens de CEO van Lynk, Charles Miller, hebben 
zij de technologie voor directe verbinding met 
normale mobiele toestellen al uitgevonden en 
gepatenteerd in 2017. Daarna hebben ze de 
technologie in 2019 in de ruimte getest. Inmiddels 
hebben ze drie commerciële zendmast satellieten 
in de ruimte. 

Lynk heeft de afgelopen jaren eerst vijf test-
satellieten gelanceerd, die heel slim deels als 
testmodules verbonden waren aan transportsa-
tellieten voor het internationale ruimtestation (ISS). 
Meeliften met andere lanceringen dus. In april 
2022 is de eerste operationele satelliet gelan-
ceerd, afgelopen januari volgden de volgende 
twee. Lynk noemt deze satellieten `cell-towers-
in-space’, oftewel zendmast in de ruimte. De 
satellieten worden met SpaceX gelanceerd. 
Het is de ambitie om eind 2024 meer dan 50 

satellieten te hebben gelanceerd, waardoor 
vanaf 2025 wereldwijde dekking mogelijk wordt. 
Uiteindelijk wil men in totaal ongeveer 5.000 
satellieten lanceren, Vanaf 1.000 satellieten 
denkt men diensten zonder onderbreking te 
kunnen aanbieden. Lynk heeft vorig jaar van de 
Amerikaanse toezichthouder FCC toestemming 
gekregen voor commercieel gebruik van de 
satellieten. Naar verluid maakt men mede gebruik 
van de 850 MHz en 900 MHz licenties van 
AT&T. Voor elk land is het noodzakelijk dat men 
afspraken maakt, want de satellieten verbinden op 
frequenties die in elk land al zijn uitgegeven. Lynk 
levert samen met Vodafone nu de eerste diensten 
op de Palau eilanden en op de Cook eilanden, 
beide uitgestrekte eilandengroepen in de  
stille oceaan. De satellieten van Lynk zijn 
behoorlijk compact, ongeveer 1 bij 1 meter  
(zie afbeeldingen)

AST SpaceMobile
De tweede aanbieder, AST, is ook ontstaan in 
2017, maar deze is vanaf het begin al anders 
van start gegaan. Onder andere Vodafone, 
Rakuten en Samsung hebben ook in het bedrijf 
geïnvesteerd. AST SpaceMobile heeft met diverse 
Bluewalker satellieten ervaringen opgedaan. 
Met de Bluewalker 3 (zie foto) worden nu de 
nieuwste trials gedaan. AST SpaceMobile heeft 
de financiën in kas voor de eerste vijf `BlueBird’ 
operationele satellieten die eind dit jaar moeten 
worden gebouwd. Deze zullen begin 2024 met 
een SpaceX raket worden gelanceerd. Eind 2024 
wil men 110 satellieten hebben gelanceerd. Men 
verwacht in 2024 met de eerste commerciële 
diensten te starten. Zij werken nu al samen met 
veel mobiele operators, om afspraken te maken 
over het gebruik van frequenties in de diverse 
landen. Eind 2025 denken ze met  
168 satellieten wereldwijde dekking mogelijk  
te maken. AST doet nu testen op de  
700 MHz en de 850 MHz frequentiebanden, die 
standaard door veel mobiele toestellen worden 
ondersteund. Als technologiepartner  
is Nokia betrokken, onder andere voor de  
4G/5G basestation functionaliteit.

Voorbeeld Canada

Canada is en enorm land met veel 
onbewoonde gebieden. Prachtig natuur-
schoon, maar veel plaatsen zijn erg ver weg 
van de bewoonde wereld. Rogers Canada, 
de grootste mobiele netwerkprovider, heeft 
al contracten getekend met zowel Lynk 
als SpaceX. Hierdoor krijgen deze partijen 
toegang tot het benodigde spectrum voor 
uitzending.
In de jaren 80 waren wij ooit op vakantie in 
Canada. Tijdens het rijden in een afgelegen 
gebied zagen wij het bordje: de volgende 
150 km is er geen tankstation. Wij reden 
met een Bus met een zware caravan, 
waarbij het gemiddelde verbruik meestal 
slechts 1 liter op 2,5 kilometer was. Zelfs 
met een 120 liter benzinetank, moesten 
we elke 200 – 250 km toch echt tanken. 
Als je dan met problemen langs de weg 
stond, was het waarschijnlijk lang wachten 
op hulp. Begin jaren 80 was er nog geen 
mobiele dekking. Tegenwoordig hebben de 
hoofdwegen dekking op de plekken waar 
veel mensen wonen. Maar er zijn nog heel 
veel gebieden waar geen dekking is (zie 
dekkingskaart van een stuk van het midden 
van Canada). Satellieten kunnen daar een 
cruciale rol spelen, wat waarschijnlijk ook 
de reden is waarom Rogers Canada als 
een van de eerste partijen betrokken is met 
satellietdekking. 

AST heeft vanaf het begin de samenwerking 
gezocht met grote partijen, ook voor de  
financiering. In totaal is er nu 725 miljoen in AST 
gestoken, waarmee de eerste vijf satellieten live 
kunnen. Voordat wereldwijde dekking mogelijk 
is, zullen er nog vele miljarden moeten worden 
geïnvesteerd. Niet alleen in de satellieten, maar 
ook in de lanceringskosten.

SpaceX – T-Mobile
Sinds dit jaar is SpaceX begonnen met de 
lancering van een nieuwe generatie satellieten, 
de V2 Mini. Deze is al een stuk zwaarder dan 
de vorige versie, 800 kg in plaats van 260 kg. 
Om de telefoniediensten te kunnen lanceren, 
moeten we wachten op de grote versie van de 
V2, die ongeveer 2.000 kg gaat wegen. Om 
deze satellieten te kunnen lanceren, is SpaceX 
afhankelijk van het gereedkomen van Starship, 
de nog grotere raket. Men verwacht in de 2e helft 

>>
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Hét serviceplatform 
voor advanced IT en 
communicatie-technologie

We boost your digital transformation

Altijd exclusief voordeel

•  Telecom Expense Management, inzicht in telecom 
en ICT uitgaven.

•  Inkoop van connectiviteitsdiensten zoals vaste  
en mobiele telefonie, SMS en aanleg van glas.

•  Hardware zowel nieuw als gebruikt vergelijken  
en  kopen in de webshop.

•  Consultancy dienstverlening van idee tot realisatie. 
Onafhankelijke second opinion op telecom en ICT.

•  Toegang tot producten en diensten die uw kennis 
vergroten via het kennisplatform.

BTG Services is de serviceorganisatie van BTG.  
BTG Services levert producten en diensten die direct  

te maken hebben met de missie van beide organisaties:  

het versnellen van de digitale transitie.

btgservices.nl
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Vodafone gaat haar netwerkdekking uitbreiden 
met internetsatellieten van Amazon Vodafone 
en Project Kuiper, het Low Earth Orbit Satellite 
(LEO)-communicatie-initiatief van Amazon, 
hebben een strategische samenwerking 
aangekondigd waarbij Vodafone en Vodacom 
van plan zijn het netwerk van Project Kuiper te 
gebruiken om het bereik van 4G/5G-diensten 
uit te breiden naar meer van hun klanten 
in Europa en Afrika.Vodafone en Vodacom 
zijn van plan het satelliet netwerk met hoge 
bandbreedte en lage latentie van Project 
Kuiper te gebruiken om de voordelen van 
4G/5G-connectiviteit te brengen naar gebieden 
die anders lastig en onbetaalbaar zouden zijn 
om te bedienen via traditionele glasvezel- of 
microgolfoplossingen. Project Kuiper zal 
geografisch verspreide mobiele antennes 
verbinden met de belangrijkste telecomnet-
werken van de bedrijven. Dit betekent dat 
Vodafone en Vodacom 4G/5G-diensten op 
meer locaties kunnen aanbieden zonder de 
tijd en kosten van het uitbouwen van glasvezel 
gebaseerde of vaste draadloze verbindingen 
naar de kernnetwerken. 

Als onderdeel van de samenwerking is Amazon 
van plan samen te werken met Vodafone 
om de snelle breedbanddiensten van Project 
Kuiper uit te rollen naar niet-bediende en 
onderbiedende gemeenschappen over de 
hele wereld. De bedrijven onderzoeken ook 
aanvullende bedrijfsspecifieke aanbiedingen 
om bedrijven te voorzien van uitgebreide 
wereldwijde connectiviteitsoplossingen, zoals 
een back-upservice voor onverwachte gebeur-
tenissen en het uitbreiden van de connectiviteit 
naar externe infrastructuur. 

Vodafone, Vodacom en Project Kuiper zullen 
beginnen met het inzetten van diensten in 
Afrika en Europa zodra de productiesatellieten 
van Amazon online komen. Amazon bereidt 
zich voor om in de komende maanden twee 
prototypesatellieten te testen voordat ze in 
2024 met de productiesatellieten beginnen. 
Amazon verwacht eind 2024 te beginnen met 
het bètatesten van Project Kuiper-diensten 
met geselecteerde klanten, en Vodafone en 
Vodacom zijn van plan om aan die tests deel 
te nemen. 

Over de auteur 
Eildert van Dijken is Principal Consultant  
bij Strict en is al vele jaren bezig met mobiele 
communicatie. Hij is vooral betrokken bij 
connectiviteitsvraagstukken, voert regelmatig 
onderzoek uit en publiceert over nieuwe 
technologieën.

van 2023 nog een nieuwe testvlucht te maken. 
Starship is nog niet operationeel, waardoor de 
lancering van de satellieten en het beschikbaar 
komen van de dienst waarschijnlijk ook tot zeker 
2025 duren.

3GPP R17 NTN – Non Terrestrial Networks
Alle huidige aanbieders hebben een manier 
gevonden om 3GPP 4G signalen te zenden en 
te ontvangen, maar gebruiken daarvoor wel zelf 
ontwikkelde standaarden en technologie. Het is 
niet helemaal duidelijk of het basestation in de 
ruimte vliegt, of dat de satellieten puur als repeater 
werken (zoals de bestaande netwerken doen). 
3GPP is druk bezig om er een open standaard 
van te maken in Release 17 en mobiele toestellen 
beter te laten werken met satellieten. Hierbij kun 
je denken aan doppler compensatie en aan het 
beter kunnen omgaan met vertraging in de signa-
lering. Ook zal het toestel slimmer omgaan met 
satelliet handovers en voorspellingen doen over 
de baan van de satelliet. Dat maakt een aantal 
zaken de komende jaren makkelijker voor nieuwe 
toestellen. Maar het gaat in tegen het idee dat elk 
huidig 4G of 5G mobiel toestel ook met satellieten 
kan communiceren.

Economische verwachtingen
Net als in de jaren ’90 blijft satelliet technologie 
een enorme uitdaging, zowel technisch als 
financieel. Er zijn enorme investeringen mee 
gemoeid, terwijl de werkelijke bereidheid van 
consumenten om ervoor te betalen vaak wordt 
overschat. Iridium en Globalstar zijn beide kort 
na de lancering van diensten failliet gegaan. Lynk 
heeft nu drie operationele satellieten gelanceerd 
en heeft nog miljarden nodig om de dienst 
operationeel te maken. Ook AST heeft er na de 
komende vijf satellieten nog ruim 160 te bouwen 
en te lanceren. Diverse satellietbouwers klagen 
over de enorme kosten van het lanceren, die vaak 
veel hoger liggen dan de kosten van de satelliet 
zelf. Nadat een satelliet gelanceerd is, zijn er 
nog hoge kosten om de netwerken te besturen 
en beheren. Ook de grondstationshebben forse 
jaarlijkse kosten. Omdat de frequenties niet van de 
satellietproviders zijn, moet men ook inkomsten 
delen met de operators in de landen waar de 
verbindingen worden gemaakt. Iridium heeft 
daar vroeger veel problemen mee gehad, onder 
andere vanwege de administratieve complexiteit. 
Satellietgesprekken zullen waarschijnlijk niet in een 
`Unlimited’ bundel vallen…

Conclusie
Gaan satellietverbindingen ons echt helpen?  
In de toekomst hoopt men dat we daarmee altijd 
en overal kunnen communiceren, zodat we nooit 
meer buiten bereik zijn. Voor avonturiers (wie is 
dat nou niet) en vooral hulpverleners is het een 
droom die men graag waarheid ziet worden. Of 
dat echt tegen acceptabele kosten gaat lukken, 
is wat mij betreft onduidelijk. Misschien zijn er nu 
wel te veel partijen. TBM kon als eerste melden 
dat de iPhone 14 via de satelliet noodberichten 
kon versturen. Onder andere in de Netflix serie 
`Keep Breathing’ wordt het belang van commu-
nicatie in noodgevallen pijnlijk duidelijk gemaakt. 
De komende dagen ga ik eerst maar eens deze 
spannende serie afkijken.

De lancering van 
de satellieten en 
het beschikbaar 

komen van 
de dienst 

waarschijnlijk 
ook tot zeker 

2025 zal duren
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D e terugkeer naar kantoor na de coronapandemie heeft 
geleid tot een fundamentele verandering in het werken. 
Maar over het algemeen worstelen organisaties en hun 

medewerkers nog met de invulling daarvan. Daarnaast lijkt eind 
2022 het kantoor ook niet het sociale clubhuis te zijn geworden. 

Zo blijkt uit het recent verschenen Annual Workplace Report 
2022 van het Amsterdamse adviesbureau Measuremen. Hierin 

zijn de resultaten opgenomen naar aanleiding van voortdurende 
metingen van kantoorbewegingen bij klanten van Measuremen in 

22 landen. 
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Bij 
11% 

van de 
organisaties is 

de bezettingsgraad 
lager dan 20%. Dit wijst 

op een verschuiving naar 
thuiswerken. Aan de andere kant 

heeft 22,2% van de organisaties een 
bezettingsgraad van meer dan 40%, wat duidt 

op een terugkeer naar de oude gemiddelden 
van vóór de pandemie. De rest, 66,8% van de 
organisaties, heeft een bezettingsgraad tussen 
20% en 40%. Dit impliceert dat de meeste organi-
saties een nieuwe manier van werken hebben 
aangenomen met een stabiele verhouding tussen 
kantoor- en thuiswerken. Het kan ook zijn dat de 
effecten elkaar tegenwerken. De ene organisatie 
kan bijvoorbeeld weer op kantoor gaan werken, 
terwijl de andere organisaties meer thuis gaat 
werken, waarbij gemiddeld geen verandering 
optreedt.

Voorkeur voor dagen
Kijken we naar de bezetting over de week, dan 
zien we een relatief lage bezetting op maandag 
en vrijdag, piekdagen op dinsdag en donderdag, 
en een relatief lage bezetting op woensdag. 
Opvallend is hoe dit patroon in 2022 veel promi-
nenter is geworden. Ten opzichte van 2019 werd 
de bezetting op vrijdag echt laag (18,7%). De 
maandag onderging een relatieve dip (32,1%), 
en ook de woensdag (33,7%). De woensdagdip 
kan deels worden verklaard doordat ouders 
van schoolgaande kinderen op deze dag vaker 
thuiswerken. 

Soorten activiteiten
In totaal is 74% van de geobserveerde activiteiten 
individueel werk, terwijl de overige 26% van de 

activiteiten 
wordt besteed 

aan samenwerken 
(vergaderingen (15%), 

videoconferenties (7%) en 
bellen (4%)). Computerwerk neemt 

met 49% een groot deel van het indivi-
duele werk voor zijn rekening, gevolgd door 

mobiel computerwerk (19%). Terwijl divers werk 
(4%), en nakijken (1%) het beeld compleet maken. 
Interessant is dat deze activiteitenpercentages 
bijna exact overeenkomen met de percentages 
samenwerkingsstoelen vergeleken met individuele 
stoelen in kantoren. 74% individueel versus 26% 
samenwerkingswerk lijkt het magische getal te 
zijn dat naar voren komt in de zitplaatsen en de 
activiteiten die mensen uitvoeren.

Soorten werkzaamheden
Kijken we specifiek naar activiteiten op individuele 
werkplekken, dan zien we dat mensen 59% van 
de tijd computerwerk verrichten, gevolgd door 
mobiel computerwerk (19%). In mei '22 was er 
een grote toename van mobiel computerwerk. De 
afgelopen maanden is dit echter gestabiliseerd en 
zelfs afgenomen. In vergelijking met 2019 steeg 
het computerwerk met 13% (van 46% naar 59%), 
terwijl het mobiele computerwerk daalde tot 
18,8%. Hoewel kleine verschillen, daalde zelfs het 
vergaderen aan het bureau met 1,7% en ook het 
bellen daalde met 2,2%. 
In vergaderruimten is een daling van het aantal 
fysieke vergaderingen te zien van 61% naar 
44,9%. Hoewel fysieke vergaderingen nog steeds 
de meest voorkomende activiteit is, is deze 
daling van 16,1% aanzienlijk. Aan de andere kant 
steeg het aantal videoconferenties met 17,5% 
(van 3,9% naar 21,5%). Dit gaat gepaard met 
een kleine toename van mobiel computerwerk 
in vergaderruimten, maar een daling van diverse 
activiteiten.

Invulling door de dag
De gemiddelde dag van een kantoormedewerker 
begint tussen 8:30-9:00 uur. De vroege vogels 
beginnen meestal met (mobiel) computerwerk. 
Vergaderzalen zijn vroeg op de dag bezet, 
en tussen 10:00-12:00 is de piekbezetting in 

vergaderzalen (45%) en conferentiezalen (39%). 
Dit veroorzaakt 29% aan bureaus die “in gebruik 
zijn maar afwezig”. Mensen verlaten hun bureau 
maar houden hem bezet terwijl zij in de verga-
derruimten verblijven. Rond 12.00 uur neemt het 
percentage "In gebruik maar afwezig" drastisch 
toe tot 47% als mensen zich naar de bedrijfsres-
taurants begeven (63% bezetting), waar sommige 
werknemers tot na 13.00 uur blijven. Naast het 
restaurant hebben de meeting pods (46%) hun 
piekbezetting rond 12:00 uur, terwijl er een dip is 
de andere vergaderfaciliteiten. Direct na de lunch, 
om 13.00 uur, is er piekbezetting in meeting pods 
en open overlegtafels met respectievelijk 28% en 
13%. De bezetting van vergaderruimtes (43%) en 
conferentieruimtes (36%) neemt na de lunch weer 
toe, maar bereikt niet dezelfde bezettingsgraad 
als 's ochtends. In de namiddag, rond 16.00 
uur, gaan de meeste werknemers terug naar hun 
bureau en stijgt het computerwerk weer tot 38%, 
terwijl sommigen rond 17.00 uur relatief meer 
beginnen te telefoneren (6%). Terwijl ook een groot 
deel van de mensen weer naar huis reist.

Kantoormedewerkers willen op verschillende 
momenten van de dag gebruik maken van 
verschillende soorten ruimtes. Zij stromen van de 
ene ruimte naar de andere en bezetten meerdere 
verschillende ruimten omdat zij voor verschillende 
taken een andere omgeving nodig hebben. De 
meeste organisaties hebben dan ook twee keer 

´Kantoor-
medewerkers 

willen op 
verschillende 

momenten van 
de dag gebruik 

maken van 
verschillende 

soorten ruimtes´
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zoveel zitplaatsen als werknemers om deze 
dynamiek te vergemakkelijken en de pieken op 
te vangen. Het gevolg hiervan is een gemiddeld 
suboptimale bezettingsgraad.

Videoconferencing
De toename van videoconferenties in vergader-
ruimten geeft aan dat werknemers worstelen met 
het vinden van een goede plek om te commu-
niceren met mensen buiten hun kantoor, terwijl 
ze dit toch vrij vaak moeten doen. Dit uit zich in 
een hoge bezetting van gesloten vergaderruimtes 
terwijl daar over het algemeen niet heel veel van 
zijn. Mensen zoeken naar gesloten vergader-
ruimtes, vergaderpods, telefooncellen en pantry's, 

waarschijnlijk om een goede geluidskwaliteit 
te garanderen en tegelijkertijd collega's niet te 
storen. Open vergaderruimten zoals overlegtafels 
of breakout-ruimten lijken qua bezetting niet te 
werken voor deze activiteiten en vervullen eerder 
de rol van ruimtevullende eye candy. 
Wenselijk of niet, eind 2022 lijkt het kantoor niet 
het sociale clubhuis te zijn geworden en vertoont 
het ook geen tekenen dat het dat zal worden. 
Lage bezettingsgraden wijzen juist op dreigende 
eenzaamheid op kantoor. Op kantoor zoeken 
mensen eerder afzondering om met hun collega's 
op afstand te communiceren en zich op hun werk 
te concentreren. 

Conclusies 
Hoewel de gemiddelde bezetting relatief laag is, 
laten specifieke veranderingen in het werkplekge-
bruik zien dat er iets fundamenteel is veranderd 
in de manier van werken, stellen de onder-
zoekers. De extra lage bezetting op vrijdag, en 
de verschillen in activiteiten zijn hier voorbeelden 
van. Toch is er een perfecte match tussen het 
percentage individuele werkzaamheden en 
zitplaatsen (74%) tegenover samenwerkingswerk-
zaamheden en overlegstoelen (26%). Maar op een 
dieper niveau laat de data zien dat werknemers 
worstelen met het vinden van de perfecte 
werkplek en het juiste gebruik ervan.

Het kantoor is niet het sociale clubhuis geworden. 
Uit de data blijkt dat mensen op kantoor veel 
individueel werken en streven naar geïsoleerde 
ruimtes voor videoconferenties. Een open kantoor 
gericht op samenwerking terwijl werknemers 
vooral op zoek zijn naar individuele werkplekken 
en geïsoleerde plekjes voor videobellen gaat niet 
goed samen. Al met al is er nog heel wat 
werk aan de winkel om het kantoor te 
optimaliseren naar de behoeften 
van werknemers en de organi-
satiedoelen. Werknemers 
komen met een 
reden naar 
kantoor en 
als 

ze daar niet aan hun behoeften kunnen voldoen, 
zullen ze waarschijnlijk meer thuis gaan werken, 
wat een domino-effect veroorzaakt in de richting 
van lege kantoren. 
Aan de andere kant wil 72% van de besluit-
vormers dat het kantoor centraal blijft staan in de 
ecosystemen van hun organisatie. Het ontwerpen 
van kantoren die de bedrijfscultuur verbeteren en 
gericht zijn op het welzijn van de werknemer kan 
hier de eerste stap zijn. Geïsoleerde individuele 
ruimtes en ruimtes die kwalitatieve samenwerking 
stimuleren (zij het fysiek of digitaal), zou ervoor 
kunnen zorgen dat werknemers weer massaal 
naar kantoor komen, met een Fear-Of-Mis-
sing-Out als ze thuiswerken. 

De toekomst van de werkplek
Aangezien hybride werken overal wordt 
toegepast, zal de toekomst van werkplekken 
wellicht meer draaien om het faciliteren van 
de behoeften en activiteiten van werknemers, 
ongeacht of zij op kantoor of thuis werken. De 
werkplek wordt een zeer veranderlijk concept, 
aangezien werknemers nu gewoon op zoek zijn 
naar een plek waar ze effectief kunnen werken en 
tegelijkertijd kunnen zorgen voor de balans tussen 
werk en privé. Dit impliceert een focus op het 
welzijn van werknemers en het gebruik 
van de werkplek om hen effectief te 
ondersteunen. Werkplekken 
kunnen namelijk vele 
functies vervullen; 
een plek om 
plezier te 

Tegelijkertijd 
heeft het 
verbinden van 
thuiswerkers
met kantoor-
medewerkers de 
hoogste prioriteit
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hebben, om effectief te focussen, of een plek om 
je carrière een boost te geven. 
Veel werkgevers verschuiven al in deze richting 
omdat het welzijn van werknemers de produc-
tiviteit, aantrekkelijkheid en het behoud van 
personeel verbetert en de kosten verlaagt. Maar 
tegelijkertijd heeft het verbinden van thuiswerkers 
met kantoormedewerkers de hoogste prioriteit als 
het gaat om werkplekbeheer. 

Nieuwe (video conferencing) technologieën zoals 
Augmented en Mixed Reality kunnen de weg 
banen naar effectieve samenwerking. 
Maar ook radicale nieuwe asynchrone 
samenwerkingsstrategieën 
zouden uitkomst kunnen 
bieden. Data en AI 
zullen een grotere 
rol spelen 
bij het 

begrijpen en verbeteren van werkplekken en 
werknemers. Inzicht in de bezetting, het gebruik, 
de activiteiten en de behoeften van werknemers 
zal besluitvormers helpen gemakkelijk 
effectieve beslissingen te nemen en 
werkplekken wereldwijd te verbe-
teren.
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kan voor verrassing zorgen

GEBRUIK DATABUNDEL 
BUITEN NEDERLAND
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De meeste vakanties zitten er al weer even op. Maar in deze periode worden veel 
consumenten die deze zomer in het buitenland waren nog onaangenaam herinnerd 
aan hun verblijf daar door een onverwacht hoge telefoonrekening. Uit nieuw 

onderzoek van online vergelijker Pricewise blijkt namelijk dat meer dan de helft van de 
Nederlanders extra kosten maakt buiten hun databundel in het buitenland.

Dat heeft hoofdzakelijk drie redenen. Meestal hanteren providers 
in andere EU-landen wél een datalimiet waarmee unlimited 
ineens limited wordt. Ook is het verschil tussen de EU
en Europa is voor veel mensen onduidelijk.Ten
derde beseffen veel mensen niet dat als ze van  uit Nederland 
bellen of sms’en naar een buiten lands nummer, dit niet binnen hun 
bundel valt. 

1. Kosten buiten databundel in Europa 
Bij bellen en internetten in het buitenland gebruikt men het 
mobiele netwerk van een andere (buitenlandse) provider; 
roaming. Wanneer er sprake is van roaming, gelden er andere 
regels dan in Nederland. Binnen de EU zijn er geen extra 
kosten voor roaming. Landen als Andorra, Engeland, Gibraltar, 
Monaco, Noorwegen, Turkije en Zwitserland liggen in Europa 
maar horen niet bij de EU. Hier kunnen dus andere regels 
gelden die kosten met zich meebrengen. 

2. Unlimited heeft een limiet 
Met een unlimited (onbeperkte) databundel, mag de provider 
in EU-landen buiten Nederland wél een datalimiet hanteren. 
Zonder gebruik van wifi loopt het internetgebruik via 4G/5G 
en dan kan dataverbruik hard gaan, vooral bij het delen van 
vakantiefoto’s en het kijken van Netflix of YouTube. Ook door 
de opkomst van remote werken gebruiken veel mensen hun 
telefoon als hotspot voor de laptop of tablet. Daarmee schiet 
dataverbruik omhoog en dat kan voor hoge onverwachte 
kosten zorgen. KPN 'Unlimited data' heeft een limiet van 50GB 
in de EU. Deze limiet geldt overigens ook voor gebruik in 
Nederland. Vodafone stelt beperkingen aan het gebruik in het 
buitenland. Je mag maximaal 40GB gebruiken om te inter-
netten (maximaal 50GB bij het Red Pro Unlimited abonnement).

3. Bellen en sms’en naar buitenlandse nummers
Bellen of sms’en vanuit Nederland of een ander EU-land met 
een Nederlands nummer naar een buitenlands nummer, valt 
meestal niet binnen de bundel. Ook niet als het een nummer 
van een ander EU-land betreft. Hans de Kok, directeur van 
Pricewise: “Als je bijvoorbeeld in Spanje op vakantie bent en je 
belt een restaurant daar om een reservering te maken, dan valt 
dit telefoontje binnen je bundel. Maar als je vanuit Nederland 
naar Spanje belt, vallen de kosten buiten je bundel. Dit zorgt 
voor verwarring”. 

Gebruik en hoge kosten buiten de EU 
Voor landen die buiten het EU roaminggebied vallen, geldt 
dat voor bellen, sms’en en internetten geen gebruik wordt 
gemaakt van de standaard bundels. Hier worden internationale 
roaming tarieven voor gerekend. Deze tarieven kunnen flink 
oplopen. De meeste providers bieden buitenlandbundels aan 
voor gebruik buiten de EU. Deze bundels kun je dan extra 
afnemen als je een land buiten de EU bezoekt. Echter zijn deze 
bundels vaak vrij beperkt. Een databundel van bijvoorbeeld 2 
MB, is bijvoorbeeld al op na het ontvangen van een filmpje via 
WhatsApp. Hans de Kok: “Er is veel onduidelijkheid over wat 
wel en niet binnen je bundel valt in het buitenland. De tarieven 
voor bellen en sms'en buiten je bundel in de EU zijn sinds mei 
2019 volgens EU-regels gebonden aan een maximum. Op dit 
moment mag het maximaal 19 cent per minuut kosten en 6 
cent per sms. Maar voor dataverbruik buiten je bundel in- en 
buiten de EU is er nog geen kostenmaximum. Ook verschillen 
de regels en kosten per provider. Check daarom bij twijfel altijd 
bij je provider (die je een sms stuurt) om zo onnodige kosten te 
besparen.”

Check bij twijfel altijd 
bij je provider om 

onnodige kosten te 
besparen
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3,5 GHZ 
EN DE 
TOEKOMST 
VAN 

De afgelopen jaren is er in Nederland volop discussie geweest 
over de 3,5 GHz band, cruciaal voor de lancering van echte 
5G diensten. In bijna heel Europa wordt deze band al volop 
toegepast voor 5G, maar in Nederland nog niet. Na de zomer 
zou een veiling hiervoor plaatsvinden, na eerdere vertraging 
door perikelen rondom satelliet grondstations. dit artikel gaan 
we kijken naar het proces tot nu toe, de huidige discussie en 
de gevolgen voor Nederland.
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3,5 GHZ 
EN DE 
TOEKOMST 
VAN 

5G is een technologie die veel beloften in  
zich heeft, met hoge datasnelheden en weinig 
vertraging. Allerlei nieuwe toepassingen 

zijn bedacht, zoals opereren op afstand en besturing van autonome 
auto’s. Om dit mogelijk te maken, zijn nieuwe frequentiebanden 
aangewezen. In feite is dit ruimte in het radiospectrum, zodat mobiele 
operators nieuwe rijstroken kunnen realiseren. Wereldwijd zijn er drie 
plekken toegewezen: de 700 MHz band, de 3,5 GHz (3,5 GHz) band 
en 26 GHz band (ook bekend als mmWave). Er zijn wat regionale 
verschillen, maar binnen Europa is dit bijna overal hetzelfde. Sinds 
de veiling van 2020 is de 700 MHz band in Nederland beschikbaar 
en vervolgens door mobiele operators gelanceerd. Deze band 
is maar beperkt in breedte (10 MHz per operator), waardoor de 
5G datasnelheid eigenlijk lager is dan 4G(!). De meeste toestellen 
kunnen 300 Mbit/s halen op 4G, terwijl de 700 MHz band ongeveer 
100 Mbit/s extra biedt. Het huidig 5G is Non-Stand Alone (NSA), 
waarbij 4G zorgt voor de besturing en 5G een beetje datasnelheid 
extra biedt. Meestal maak ik de vergelijking met een spitsstrook: op 
sommige momenten handig, maar uiteindelijk niet veel verschil. 

Echt 5G
Echt 5G is gebaseerd op wel tien rijbanen erbij (100 MHz in de 3,5 
GHz band) of zelfs 80 rijbanen erbij in de 26 GHz band, waarmee 
ongeveer 10 Gbit/s aan mobiele datasnelheid mogelijk wordt. Daarbij 
gaat het er niet om dat mijn toestel die datasnelheid nodig heeft 
(want zelfs met 4K video Netflix is 15 Mbit/s voldoende), maar wel 
dat straks tot 1.000 mensen elk 10 Mbit/s tegelijk kunnen ontvangen. 
Dankzij de 3,5 GHz band, wordt straks ongeveer 2 Gbit/s mogelijk. 
Door gebruik te maken van 5G besturing, los van 4G, dalen ook de 
reactietijden van het netwerk (Round Trip Time – RTT) tot ongeveer 
10 ms in plaats van de huidige 30 – 40 ms. Dat is nog niet de 
beoogde 1 ms van 5G, maar dat lukt pas met toepassing van de 26 
GHz mmWave. In Amerika wordt als sinds 2019 mmWave toegepast 
en de 3,5 GHz band wereldwijd ook al sinds 2020. In Europa 
heeft elk land de verplichting om deze banden sinds eind 2020 
beschikbaar te maken voor mobiele operators.  Waarom wil het in 
Nederland niet lukken?

Succes van Private netwerken
Nederland heeft lange tijd voorop gelopen in het gebruik van 
frequenties voor private netwerken. Sinds 2009 is het mogelijk om 
in de 1800 MHz band een privaat netwerk te bouwen. In 2013 is 
de frequentieruimte uitgebreid, waardoor het ook mogelijk werd om 
4G/LTE te gebruiken. Onderzoek in het verleden heeft aangetoond 
dat er meer dan 500 private netwerken in Nederland actief zijn. Veel 
daarvan worden toegepast in de zorg, maar ook in de industrie 
zijn veel gebruikers. Sinds 2014 is het ook mogelijk om in de 3,5 
GHz band private netwerken te gebruiken, meestal gebaseerd op 
4G. Onder andere ECT (grootste container terminal in Rotterdam), 

>>
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Greenet en Venus & Mercury hebben private netwerken of 
internet toegang in de buitengebieden gebouwd, waarvan de 
licenties aflopen in september 2026. 

De Duitse overheid leek dit ook een goed idee: bij de verdeling 
van de 3,5 GHz band in 2019 is er 100 MHz gereserveerd voor 
private netwerken. Dit blijkt een groot succes, want in Duitsland 
zijn er meer dan 200 organisaties die Private 5G netwerken 
hebben gebouwd in de afgelopen jaren. Bijna elk groot indus-
trieel bedrijf heeft nu een netwerk of is bezig met de roll-out. 
Waarschijnlijk is dit wel de wet van de remmende voorsprong: 
de Nederlandse voortvarendheid in het verdelen van de 3,5 
GHz band, maakt het gebruik voor 5G nu lastiger.

Inmarsat en satellieten
In Burum staat al jaar en dag een geheim satelliet grondstation 
van de AIVD/MIVD, waar ook Inmarsat plek vond voor haar 
schotels. De MIVD is druk bezig met het verplaatsen van de 
schotels naar het buitenland. Onder ander de impact voor het 
personeel zorgt voor hoofdbrekens en heeft naar verluid voor 
enige vertraging gezorgd. Eind 2023 moet de verhuizing zijn 
afgerond. Inmarsat levert aan schepen en andere gebruikers 
spraak en data communicatie met geostationaire satellieten. 
Dit is niet goedkoop, maar soms wel noodzakelijk. Met name 
de noodcommunicatie op zee is een internationaal belangrijke 
functie, waarbij het grondstation in Nederland een belang-
rijke functie heeft. Inmarsat heeft hiervoor een licentie en is al 
minstens vanaf 2005 actief op Burum. Rond 2017 begon het 
Ministerie van EZK met het ontwikkelen van de plannen voor 
de veiling van de 3,5 GHz band voor 5G gebruik. In 2018 is 
het Ministerie ook gewaarschuwd, dat Inmarsat niet zomaar de 
installatie in Burum kon uitzetten vanwege het internationale 
belang. Toch werden in 2019 de nieuwe plannen gepresenteerd, 
waarbij totaal geen rekening werd gehouden met de bestaande 
licenties van Inmarsat. Dit resulteerde in zomer 2021 tot een 
rechtszaak, die Inmarsat won. De minister heeft vervolgens 
een commissie van wijze mannen benoemd, die in mei 2022 
een uitgebreid rapport presenteerden. Een belangrijk leerpunt 

voor mij hieruit: Inmarsat was al sinds 2019 druk bezig met een 
verhuizing naar Griekenland en het vrijmaken van de band voor 
5G, maar wacht op goedkeuring door de Griekse overheid. 

Ik wil in het midden
De 3,5 GHz band loopt van 3400 tot 3800 MHz (sorry, niet 
helemaal logisch). Je zou verwachten dat er met 400 MHz 
te verdelen het niet zo heel moeilijk moet zijn. De bovenste 
100 MHz is het minst fraai en in Duitsland is die toegekend 
aan private netwerken. Klinkt ook als een prima idee voor 
Nederland. Behalve dan dat de onderste 10 – 20 MHz niet 
goed te gebruiken zijn, omdat defensieradars tot 3400 MHz 
lopen. Daar mag je als gebruiker niet op storen. De mobile 
operators hebben geen trek in die beperking of het geeft 
mogelijk problemen met hun 5G zenders. Na goed overleg 
met het ministerie (tenslotte moet de veiling geld opbrengen) 
was daarom het idee om de mobiele operators in het midden 
te zetten, en de private netwerken onderin en bovenin aan 
de rand te plaatsen. Voor het onderste deel van de band is 
eigenlijk geen apparatuur beschikbaar dat aan de eisen voldoet, 
zodat er voor de private netwerken maar 50 MHz overblijft. 
Bovendien moeten de private netwerken zich houden aan de 
publieke netwerk verdeling van ongeveer 8:1 downlink/uplink. 
Voor normaal internetgebruik op smartphones is dat een prima 
verdeling. Maar private netwerken hebben daardoor geen kans 
om meer uplink data te versturen, wat bij camerabewaking 
bijvoorbeeld cruciaal is. Uiteindelijk heeft het Ministerie ervoor 
gekozen om, na een consultatieronde eind 2022, dit toch zo op 
te nemen in het nieuwe Nationaal Frequentie Plan. 

Opnieuw een rechtszaak
Eind mei was er een regiezitting van een nieuwe rechtszaak. 
In totaal zijn er 10 partijen die het niet eens waren met de 
voorgestelde verdeling. Dit zijn bestaande private licentie-
houders (Greenet, ECT, Venus & Mercury, VCS Observation), 
nieuwe gebruikers (Schiphol, Haven van Rotterdam), Inmarsat 
en de drie mobiele operators. Namens het Ministerie waren 
er meerdere advocaten aanwezig en ook de diverse partijen 
hadden meerdere advocaten meegenomen. Het lijkt daarmee 
vooral een juridische strijd te worden. Eigenlijk is geen van de 
betrokkenen dus tevreden met het voorstel van het Ministerie. 
Daarnaast heeft Inmarsat maar voor enkele jaren een licentie 
gekregen van de Griekse overheid, waarmee ze nog niet tot 
2032 (de geplande einde levensduur van de betreffende  
satellieten) gegarandeerde satellietverbinding hebben. Natuurlijk 
wordt ook in Griekenland aan 5G in deze band gewerkt. Zij 
willen daarom van het Ministerie de garantie hebben dat ze 
bijvoorbeeld in 2028 hun frequentie weer terug kunnen krijgen. 
Het Ministerie moet waarschijnlijk ook met de overheid in 
Griekenland overleggen.  

Het bestaande 5G in 
Nederland levert niet echt 
voordelen, terwijl wij ten 
opzichte van de landen om 
ons heen steeds verder 
achter gaan lopen
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Het zou mij niks verbazen als dit ook een finan-
ciële component krijgt.

Veilingopbrengsten veel lager
De Nederlandse mobiele operators zijn niet 
blij, omdat het Ministerie mogelijk in 2030 een 
frequentieaanpassing wil doen van de uitgegeven 
frequenties. Dit kan de operators mogelijk op 
hoge kosten jagen. De waarde van de licenties 
in de veiling is sinds de eerdere plannen ook 
fors verlaagd. Het idee was eerst dat de veiling 
misschien wel 900 miljoen euro zou opbrengen. 
De huidige verwachting is ongeveer 340 miljoen 
euro, terwijl de reserveprijs slechts 120 miljoen 
euro is voor de eerste 3 kavels van 60 MHz. 
En zelfs dit staat volop ter discussie, omdat de 
randvoorwaarden en mogelijke veranderingen 
in de toekomst een goede business case bij de 
mobiele operators erg complex maken. Het Minis-
terie van EZK had daarbij het argument voor de 
veiling, dat bedrijven met een gezonde business 
case de beste partijen waren voor het verkrijgen 
van een licentie. Het is ondertussen duidelijk dat 
landelijke netwerken alleen door de bestaande 
operators economisch kunnen worden gebouwd. 
Hoge licentiekosten fungeren daarbij als vooruit-
geschoven belasting, want dit moet uiteindelijk 
door de mobiele gebruikers worden opgebracht.  
Niet echt bevorderlijk voor innovatie en  
economische ontwikkeling, wat uiteindelijk  
de schatkist veel meer kan opbrengen.

Uitspraak en vervolg
De rechter heeft alle argumenten aangehoord 
en zal de geleverde informatie bestuderen. Op 
11 en 12 oktober zijn de zittingsdagen gepland. 
Normaal heeft de rechter dan 6 weken nodig voor 
een oordeel. Het is de verwachting dat de rechter 
niet de inhoud, maar het proces zal beoordelen. 
De uitspraak wordt dus rond eind november 
verwacht. Daarna zal het Ministerie de uitkomst 
moeten bestuderen, de impact bespreken en 
voorstellen uitwerken. Na de vorige rechtszaak 
heeft het proces met de commissie van wijze 
mannen in totaal ongeveer een jaar geduurd (van 
opstart tot en met bestudering van de uitkomsten 
door het Ministerie). Indien het afstemmingsproces 
met de verschillende partijen (deels) opnieuw moet 
worden gedaan, heeft dit gewoon tijd nodig. Als 
dan een aanpassing aan het Nationaal Frequentie 

Plan (NFP) noodzakelijk is, vergt dit ook weer 
tijd voor overleg en vervolgens goedkeuring en 
publicatie. Joost Farwerck, CEO van KPN, stelde 
op het Telecompaper congres onlangs dat de 
veiling waarschijnlijk pas eind 2023 of zelfs pas 
in 2024 zal plaatsvinden. Andere experts gaan 
ervan uit dat de veiling mogelijk pas mei 2024 
kan plaatsvinden, dus ruim een half jaar later als 
eerst gepland. Afhankelijk van de complexiteit van 
de openstaande kwesties is dit misschien nog 
optimistisch.

Conclusie
Eigenlijk zijn er in dit hele gebeuren alleen maar 
verliezers. Het blijft voor bestaande licentiehouders 
onzeker en nieuwe projecten kunnen niet starten. 
ECT, dat nu een Private LTE netwerk gebruikt voor 
de besturing van containertransport, heeft bijvoor-
beeld de aanbesteding voor een nieuw Private 5G 
netwerk midden in het proces stopgezet, omdat 
men niet weet wat voor hen de situatie wordt na 
2026. Inmarsat is vast niet blij, want belangrijke 
dienstverlening wordt steeds moeilijker gemaakt. 
De mobiele operators zijn ontevreden, omdat zij 
de volgende stap in 5G nog steeds niet kunnen 
zetten. Wij als gebruikers in Nederland verliezen 
nog het meest. Het huidig 4G is van uitstekende 
kwaliteit, maar op veel plekken zit het al aan het 
maximum van de capaciteit. Het bestaande 5G 
in Nederland levert niet echt voordelen, terwijl wij 
ten opzichte van de landen om ons heen steeds 
verder achter gaan lopen in ontwikkeling en 
innovatie. Ik denk dat wij als land beter verdienen!

Joost Farwerck, CEO van KPN, stelde op het 
Telecompaper congres onlangs dat de veiling 
waarschijnlijk pas eind 2023 of zelfs pas in 2024 
zal plaatsvinden
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Eildert van Dijken is Principal Consultant  
bij Strict en is al vele jaren bezig met mobiele 
communicatie. Hij is vooral betrokken bij 
connectiviteitsvraagstukken, voert regelmatig 
onderzoek uit en  
publiceert over nieuwe technologieën.
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Building bridges  
in a digital society

BTG: Branchevereniging BTG, Branchevereniging voor IT en Communicatietechnologie. 
BTG telt circa 180 leden uit de grootzakelijke markt. Dit zijn overheids organisaties, 

(commerciële) bedrijven, kennisorganisaties, leveranciers van ICT diensten en providers.

www.btg.org

BTG verbindt organisaties in hun 
gezamenlijke belangen  op het gebied van  
IT en Communicatietechnologie. 

BTG bundelt wensen, kennis en expertise  
van overheids-organisaties, (commerciële)  
bedrijven, kennis-organisaties, leveranciers van  
ICT diensten en providers. BTG-leden  
lossen gezamenlijk marktimperfecties op.

BTG bouwt bruggen in het digitale domein. 
Hiervoor organiseren we een structurele lobby 
tussen overheid, leveranciers en leden. Ook bieden 
we onze leden een netwerk voor ontmoeting en 
kennisdeling. 

BTG signaleert trends en vertaalt deze in 
strategie, duidingen activiteiten.
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Filex 

Galaxy modulaire 
monitorarm

Onze meest uitgebreide en modulaire 
monitorarm: Filex Galaxy. Wij hebben voor 
u de meest populaire configuraties samen-
gesteld. Onze Galaxy Monitorarmen serie 
is modulair en dus geheel door u samen 
te stellen. Kunt u tussen de standaard 
configuraties niet vinden wat u nodig heeft 
of ontwerpt u uw monitorarm liever zelf? 
Wilt u graag even kijken naar welke losse 
componenten er allemaal zijn? Klik dan op 
onze configurator en u kunt uw eigen creatie 
ontwerpen! Er zijn talloze mogelijkheden aan 
losse componenten van de Galaxy serie.

© Filex
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Pieter van Foreest 

verhoogt betrouwbaarheid 
communicatie met private 
LTE van Axians

Ouderenzorgorganisatie Pieter van Foreest maakt in haar 
verpleeghuizen steeds intensiever gebruik van technologie. 
Nu zijn dat voornamelijk nog bewegingssensoren en spreek-

luisterverbindingen, maar in de toekomst worden dat wellicht ook 
camera’s. Het is uiteraard cruciaal dat de signalen altijd goed 
binnenkomen op de telefoons van verzorgenden en verpleegkundigen. 
Omdat wifi te onbetrouwbaar is voor missiekritische spraak- en 
datacommunicatie, kiest Pieter van Foreest voor private LTE.

Marian Kouwenhoven-ten Have is locatie manager 
Triangel en Vlietzicht. De Triangel is een locatie die 
begin jaren ’80 is gebouwd en uit 72 appartementen 
bestaat. Zoals in alle verpleeghuizen in Nederland, 
komen nieuwe bewoners ook bij De Triangel binnen 
met een steeds hogere zorgvraag. “De gemiddelde 
leeftijd van onze bewoners is 90. Waar je vroeger 
zag dat mensen wel tien jaar bij ons woonden, 
komt dat nu nauwelijks meer voor. Cliënten zijn al 
erg kwetsbaar als ze bij ons komen wonen”, vertelt 
Marian. Dat maakt dat de werkdruk stijgt, maar 
meer personeel krijgt ze er niet bij. “We zullen meer 
een beroep moeten doen op technologie om ons te 
ontlasten.” Dit bijvoorbeeld op sensoren die functio-
neren als extra ‘ogen en oren’. 
 
Voice-over-wifi alleen niet voldoende 
Met die inzet van technologie is circa vier jaar 
geleden een start gemaakt. Tot dat moment werkten 
vrijwel alle verpleeghuizen van Pieter van Foreest 
met DECT-telefonie. Dit werd in de meeste huizen 
vervangen door voice-over-wifi. Het wifinetwerk 
werd daarnaast gebruikt voor de alarmeringen. 
Service manager IT Gerton Kotterman vertelt:
“In de markt werd gedaan alsof wifi 
betrouwbare technologie is die altijd werkt.  
Wij kwamen erachter dat voor wifi niet toereikend 
is voor onze toepassing. Dat hangt voor een deel 
samen met de kenmerken van een gebouw en/of 

buitenterrein. Op sommige van onze locaties werkt 
het prima, maar in sommige andere gevallen is het 
lastig om tot in alle uithoeken van een pand en de 
om    liggende buitenruimte bereik te genereren met 
wifi. Bovendien kun je met deze technologie geen 
prioritering toepassen, wat betekent dat je kritische 
communicatie geen voorrang kunt geven op minder 
kritische communicatie.” 
Plat vertaald: als een bewoner aan het video-
bellen is met een kleinzoon, kan dat er maar  
zo toe leiden dat het valalarm van de buur  vrouw 
niet doorkomt bij de medewerkers. “En dat kan 
natuurlijk niet”, zegt Marian. Deze twee problemen 
speelden met name op haar locatie, De Triangel. 
Dat ligt onder meer aan de kenmerken van het 
gebouw. 

Marian klaagde dan ook bij Gerton over de 
onbetrouwbaarheid van het netwerk. Hij 
deed op zijn beurt zijn beklag bij de leveran-
ciers, die allemaal een scan uitvoerden en naar 
elkaar begonnen te wijzen. Hij probeerde met 
extra access points de dekking te verbeteren. 
“Maar dat hielp onvoldoende”, zegt Gerton.  
“Uiteindelijk kwam uit de analyses naar voren dat we 
voor tonnen extra zouden moeten investeren in de 
wifi. Daarmee verhoogden we de betrouwbaarheid, 
maar ook de complexiteit en de beheerlast. En dat 
wilden we juist niet.” 

 
Private LTE naast wifi
Ergens in de vele onderzoeksrapporten en andere 
correspondentie over het probleem werd private 
LTE als mogelijke oplossing genoemd. Gerton: 
“Ik kende die technologie, maar ik had in eerste 
instantie het idee: dat bestaat al zo lang, is dat 
niet achterhaald? Bovendien vroeg ik me af of het 
verstandig was om naast wifi nog een tweede 
netwerk aan te leggen.” Toch dook hij er eens in. En 
wat bleek: je moet inderdaad een tweede netwerk 
aanleggen, maar wel een zeer betrouwbaar netwerk 
dat eenvoudig is in onderhoud en beheer en dat 
lang meegaat, waardoor de afschrijvingen laag zijn.  

Hij stelde een pakket van eisen op, selecteerde drie 
leveranciers, en tekende drie dagen later al een 
contract met Axians. “Een traject waar je normaal 
gesproken misschien wel een jaar over doet”, lacht 
hij. “Maar we hadden haast. De nood was echt 
hoog, zeker op De Triangel.” 
Een kleine maand later was het private LTE-netwerk 
ook al uitgerold. Naast de wifi access points hangen 
nu ook nog ‘andere kastjes’, zoals Marian het zegt. 
“Ik heb van de techniek geen verstand, maar vanaf 
het moment dat we dit netwerk gebruiken, missen 
we geen alarmen meer. Dat terwijl we voorheen 
voortdurend van bewoners of hun familie hoorden: 
‘we hebben al twee keer gebeld, maar er kwam 
niemand’.” 
 
Zorgmedewerkers ontlasten
Langzaam maar zeker durven medewerkers weer 
op de techniek te vertrouwen. Want dat vertrouwen 
zijn ze wel even kwijt geweest, zegt Marian. “Als je 
weet dat het netwerk niet alle alarmen doorgeeft, 
dan ga je zelf vaker de kamer van een bewoner in 
om te checken of alles goed is. Dat betekent én 
heel veel extra werk voor onze verzorgenden en 

STABIELE TECHNOLOGIE ALS AANVULLING OP WIFI
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verpleeg kundigen, maar ook minder privacy voor de 
bewoner." 
Die privacy hebben ze nu weer terug. Alle kamers 
zijn uitgerust met een spreekluisterverbinding en 
vier sensoren: bij de voordeur, in de woonkamer, 
in de badkamer en in bed. Op een tablet kunnen 
de key users instellen welke sensoren wanneer in 
werking zijn en hoe ze dan worden afgesteld. Zo 
kun je bijvoorbeeld instellen dat je overdag een 
alarm krijgt als een bewoner na een kwartier nog 
steeds op het toilet zit. En dat je ’s nachts een 
alarm krijgt als een bewoner langer dan 10 minuten 
uit bed is. Marian: “De sensoren fungeren als extra 
ogen en oren voor onze medewerkers. Waar    
ze vroeger rondes moesten lopen om te  
controleren of alles bij iedereen goed ging, kunnen 
ze nu vertrouwen op de techniek.” 
 

Lagere kosten
Waar het private LTE-netwerk echt is bestemd 
voor de zorgcommunicatie – de spreekluisterver-
binding, de alarmen en het telefoonverkeer tussen 
medewerkers – is wifi het primaire netwerk voor alle 
werk op de laptops en tablets en voor bewoners. 
Omdat bewoners steeds meer bandbreedte 
nodig hebben, krijgen zij binnenkort een particulier 
abonnement voor internet, tv en bellen. 
Gerton wil deze architectuur in alle huizen van 
Pieter van Foreest uitrollen. “Wij werken onder 
architectuur en willen de technologie zoveel 

“Vanaf het 
moment dat 
we dit netwerk 
gebruiken, 
missen we 
geen alarmen 
meer” 
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“We hebben 
de veiligheid 
van onze 
bewoners 
verhoogd en 
de werkdruk 
van onze 
medewerkers 

verlaag ” 

mogelijk standaardiseren. We hebben nu ervaren dat private LTE een hele stabiele, betrouwbare techno-
logie is die bij uitstek geschikt is voor alle kritische communicatie: de zorgalarmeringen en spreekluister-
verbinding. Ja, het is jammer dat je hiervoor een tweede netwerk naast wifi moet aanleggen. Maar dat 
betekent ook dat je investeringen in wifi een stuk lager kunnen zijn en dat je je wifinetwerk eenvoudig van 
architectuur kunt houden. Bij private LTE heb je minder zenders en minder kabels nodig om toch een 
veel betere dekking bereiken dan met wifi. Private LTE vraagt bovendien weinig onderhoud, terwijl wifi 
juist vrij duur is in beheer. Daar komt bij: hoe complexer je het wifinetwerk maakt, hoe hoger de kosten 
voor onderhoud en beheer. Wij zijn uiteindelijk goedkoper uit met twee netwerken. Want we hebben een 
omgeving die eenvoudiger te beheren is en de lifecycle van private LTE is veel langer dan die van wifi, 
waardoor de afschrijving relatief laag is. Met dit netwerk kunnen we jaren vooruit.” 
 

Hogere veiligheid voor bewoners, meer tijd voor medewerkers
Marian heeft minder oog voor de afschrijving of het beheer van de omgeving. Het gaat haar vooral om de 
bewoners en de medewerkers. “We hebben de veiligheid van onze bewoners verhoogd en de werkdruk 
van onze medewerkers verlaagd.” Hebben medewerkers dan nu ineens tijd over? “Nee, was dat maar zo”, 
zegt Marian. “Tijd over hebben wij nooit, maar we kunnen nu wel meer aandacht besteden aan het welzijn 
van onze bewoners. Medewerkers kunnen nu af en toe ook even een praatje maken en daar met hun volle 
aandacht bij zijn. Ze weten dat als er wat gebeurt, ze gewaarschuwd worden door een signaal op hun 
telefoon.” 
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Verlichting als bron 

voor een gezonde en  
duurzame werkplek
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Verlichting als bron 

voor een gezonde en  
duurzame werkplek

Verlichting op kantoor staat steeds meer in de belangstelling. En terecht. Aan de ene kant 
kan goede verlichting duurzaam zijn en kosten besparen, anderzijds heeft het een grote 
invloed op het welzijn van mensen. Investeren in verlichting waarbij de mens centraal staat 
is dan ook zinvol, omdat gezonde en betrokken werknemers een positieve bijdrage leveren 
aan de productiviteit van een organisatie. 

Onderzoekers van het Amerikaanse DecisionWise hebben 
aangetoond dat niet-betrokken werknemers gemiddeld 3.600 
euro per jaar kosten aan hun werkgever voor elke 10.000 
euro aan jaarsalaris. Recent onderzoek van meubelfabrikant 
Steelcase geeft aan dat 37 procent van de werkers niet 
geëngageerd is. Aan de andere kant blijkt dat degenen die zich 
wél inzetten, het beste presteren en een ziekteverzuim hebben 
dat 20 procent lager ligt. Daarbij blijkt dat de verlichting op de 
werkplek voor veel werknemers belangrijker is dan technische 
omstandigheden en sociale factoren.

Daarom staat bij verlichting op kantoor tegenwoordig de human 
centric benadering centraal, gekoppeld aan onze biologische 
klok; om beter te zien, je beter te voelen en zo ook beter te 
functioneren. 

Optimale verlichting op de werkplek is een essentiële factor 
voor het welzijn en de prestaties van elke medewerker. 

Investeren in hoogwaardige verlichting voor goed verlichte 
werkplekken loont op de lange termijn, het leidt tot:

• een betere gezondheid;
• Hogere productiviteit;
• een positieve bedrijfscultuur.

Producent van verlichtingstechnologie MAUL biedt vanuit deze 
gedachte een uitgebreid assortiment aan verlichtingsoplos-
singen voor kantoren aan. In deze whitepaper laten we  
ons licht schijnen op de ontwikkelingen in kantoorverlichting  
en de oplossingen die Maul als Duits producent van  
verlichtingstechnologie daarbij kan bieden.

Deze whitepaper behandelt de volgende 
hoofdstukken:

1. Inleiding
2. Ontwikkelingen in verlichting rond  
 duurzaamheid
3. Overige ontwikkelingen in verlichting
4. Trends en ontwikkelingen  
 in (kantoor)verlichting
5. Het effect van verlichting op  
 de werknemer
6. Kantoorverlichting, waar moet je op letten
7. Verlichting bij Maul

Download de whitepaper hier: https://
kantoornet.nl/maul-whitepaper

Download de 
whitepaper hier
https://kantoornet.nl/
maul-whitepaper
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BOP AWARDS 2023 
UITGEREIKT TIJDENS 
FEESTELIJKE AVOND

Tijdens een feestelijke avond op 
Landgoed de Westerbouwing te 
Oosterbeek zijn dinsdagavond 
de winnaars van de Benelux 
Office Products Awards 2023 
bekend gemaakt. 

Maped sleepte met een bijzonder kleurpotlood 
de prestigieuze Innovation Award in de wacht, 
terwijl de prijs voor The Best Initiative of the 
Year naar edding ging. CANman van Vepa Bins 
trok verrassend aan het langste eind in de  
nog steeds urgente categorie Sustainable  
Products. Ook twee nieuwe, onbekende 
partijen in de branche deden van zich spreken. 
Very ontving voor de Hunebed een Office 

Interior Award, Playroom ging met Think aan 
de haal met de Award in de categorie Hybrid 
Working 

Solutions. Roelof Langius van Filex, die zijn 
sporen meer dan verdiend heeft in de branche, 
werd uitgeroepen tot Personality of the Year.

Op dinsdagavond 3 oktober vond de feeste-
lijke uitreiking plaats van de Benelux Office 
Products Awards 2023, en dat alweer voor 
de achttiende keer. De BOP Awards zijn 
hiermee dan wel volwassen, maar nog lang 
niet uitgegroeid. Om de restyling van de BOP 
Awards naar versie 2.0 in stijl te beginnen, 
was dit jaar gekozen voor een nieuwe locatie: 

Landgoed de Westerbouwing in Oosterbeek, 
fraaie gelegen op een stuwwal met prachtige 
vergezichten over de Neder-Rijn en de Betuwe. 
Er was een goede opkomst met vertegen-
woordigers uit alle segmenten van de sector.

Het werd een enerverende avond voor en door 
de branche. Huug Duin mocht net als vorig jaar 
de uitreiking, die omlijst werd door een walking 
diner, in goede banen leiden. Iets wat hij met 
verve deed. Bijzonder was dat de creatieve 
entertainer elke award-winnaar aankondigde 
met een toepasselijke, gevleugelde lofzang, 
begeleid op zijn keyboard.

De BOP Awards zijn een initiatief van KBM en OFM
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Ambitie Awards
Dit jaar is gestart met een aantal aanpas-
singen en vernieuwingen, die de komende 
jaren verder worden doorgetrokken, zo 
vertelde juryvoorzitter Joost Heessels. Zo 
zijn diverse segmenten samengevoegd en 
zijn twee nieuwe categorieën toegevoegd; 
Business Supplies en Best Initiative of the 
Year. Ook zijn er nieuwe kennispartners 
betrokken om de BOP Awards nog sterker in 
de markt te zetten. Zo reikten verschillende 
vertegenwoordigers van distributeurs en 
brancheorganisaties een van de tien Award 
uit. De komende jaren zullen ook eindge-
bruikers en nieuwe aanpalende sectoren als 
facilitair, UC en meubilair intensiever bij de 
Awards worden betrokken.
Duurzaamheid en innovatie gaan samen
Er waren dit jaar een kleine veertig producten,  
oplossingen én bedrijven in tien verschillende  
categorieën die meedongen naar een 
felbegeerde award. Er kunnen er slechts tien 
winnen, maar onder de genomineerden zaten 
in de breedte een groot aantal prachtige, 
vernieuwende producten en oplossingen. 
De branche mag wel wat trotser zijn op haar 
innovatiekracht en dat meer uitdragen naar de 
markt, zijn geluiden die waren te horen. Ook 
blijft duurzaamheid hoog op de agenda staan, 
wat blijkt uit de groeiende aandacht van de 
leveranciers voor dit thema en sustainability 
dwars door alle categorieën heen loopt. Een 
andere ontwikkeling die zich voortzet, is dat 
zich steeds weer (voor de kantoorbranche) 
nieuwe aanbieders zich met kwalitatief goede 
producten profileren in de markt.
Al met al was het een geslaagde en inspire-
rende avond die de vernieuwingsdrang van 
de branche in de schijnwerpers zette. Een 
nieuw ijkpunt voor fabrikanten, leveranciers en 
vakhandel om van daaruit verder te bouwen.

De winnaars op een rij

Business Supplies 
Filex Hidden QI universal Phone Charger
Filex

Healthy Work Products 
DESQ 1512 laptop/dock-standaard, 
Desq

Office Interior, 
Hunebed, Very

Office Machines, 
Dymo LetraTag 200 Bluetooth, 
Newell Brands

Hybrid Working Solutions,
Playroom Think, Playroom

Stationery Products
Casio fx-82NL, Casio Benelux

Best Initiative of the Year
The Power of Visualisation, edding

Sustainable Products
CANman, Vepa Bins

Innovation Award
Maped Color’Peps Infinity, Maped

Design Award
Karisma, Köhl

Personality of the Year
Roelof Langius (Filex)
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Het hele jaar door 
continue in beeld!

Ga voor effectieve 
communicatie

 
Wij geloven in de kracht van geïntegreerde 

communicatie: een verhaal in print, een 
bericht op de website, dit aanjagen middels 

een nieuwsbrief en tot slot een post plaatsen 
op LinkedIn, Facebook, Instagram en twitter. 
Hierdoor maak je gebruik van de sterkte van 
elk medium en bereik je de lezersdoelgroep 

op meerdere momenten. Dan heb je 
maximale kans op een effectieve 

campagne.

Voor meer  
informatie:

neem dan contact op met 
Michiel Korsten

michiel@magentacommunicatie.nl
06-41149771

Doe je mee? 

De volgende 
uitgaven  
zal in maart 
verschijnen.

WWW.OFM.NU



Köhl 
Karisma versie

WINNAAR 2023

Ontspan, neem plaats, wacht en bespreek in stijl: 
KARISMA, ontworpen door de creatieve meesters 
van Ballendat designstudio, brengt een vleugje 
klassieke elegantie in lounges en lobby’s met zijn 
gracieuze vormen.
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LYRECO 
zet nog 
hoger in 
op duur-
zaamheid
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Sustainable by Lyreco. Dit is de nieuwe 
strategie om klanten te begeleiden bij het 
maken van keuzes met minder negatieve 
impact op het milieu en de mensheid. Het is 
een ambitieus plan om in 2026 wereldwijd 
90 procent van de omzet uit duurzame 
producten te halen. Daarbij zoekt Lyreco 
verdere samenwerking met zowel de 
leverancier als de afnemer. Producten die 
voldoen aan de voorwaarden worden in 
de Sustainable Selection opgenomen. 
De missie van Lyreco in vogelvlucht.

Lyreco heeft begin dit jaar een nieuwe duurzaamheidsstrategie 
gelanceerd, Sustainable by Lyreco, die wordt beoordeeld 
en gecertificeerd door SGS. Hierin staan de doelstellingen 
geformuleerd die de leverancier in 2026 wil bereiken. ‘We 
hebben besloten om de klassieker People, Planet, Profit binnen 
Lyreco te vervangen door People, Planet, Progress, omdat we 
beseffen dat er geen manier is om winst te maken zonder aan 
de toekomst van onze planeet te denken’, luidt de missie.
 ‘Natuurlijk blijft profit een belangrijke factor, want we zijn 
gewoon een onderneming die wil blijven voortbestaan. Maar 
dit kan hand in hand gaan. We willen effectief de keuze maken 
voor ontwikkelingen die zowel het bedrijf als mens en planeet 
ten goede komen. We maken niet langer alleen keuzes om 
financiële redenen.’

Sustainable Selection
Een eerste doelstelling is dat Lyreco wereldwijd 90 procent 
van de omzet wil halen uit duurzame producten en diensten. 
‘Dit kunnen we natuurlijk niet alleen, de klant moet er ook klaar 
voor zijn. De eerste jaren zal de focus dan ook liggen op het 
informeren en inspireren en hen mee te nemen in onze missie. 
We moeten die producten ook kunnen aanbieden. We zijn 
momenteel bezig om ons productaanbod verder te ontwikkelen 
aan de hand van onze vernieuwde methodologie.’
Waar Lyreco voorheen het concept Green Tree had, is nu 
Sustainable Selection geïntroduceerd die producten bevat die 
voldoen aan verschillende eisen. ‘Onze leveranciers gaan door 
een soort van assessments om te bepalen of ze in onze selectie 
worden opgenomen. Dan gaat het niet alleen om de producten, 
maar ook om de leverancier zelf. Zo willen we greenwashing 
voorkomen. We kijken bijvoorbeeld of de leverancier certi-
ficaten heeft als Ecovadis of het B-Corp certificaat. Ook de 
verpakking wordt in dit verhaal meegenomen. ‘Is de packaging 
recyclebaar? Of kan verpakking overbodig worden? Ook 
kijken we naar de verpakking tijdens het transport. We gaan 
de komende tijd in gesprek met de leverancier om tot nieuwe 
oplossingen te komen. We gaan hen bij deze ontwikkelingen 
ondersteunen.’
In een volgend stadium staat het product die de leverancier 
levert centraal. ‘We bekijken het product voor drie categorieën: 
is het product goed voor de planeet, goed voor de mens, of 

goed voor de categorie ‘people at work’? De laatste betreft het 
ergonomische aspect. Een product kan binnen één selectie 
vallen, maar ook binnen alle drie. Waar het product vandaan 
komt betrekken we er ook bij, één van de kenmerken van een 
Sustainable Selection product kan bijvoorbeeld lokale productie 
zijn.’

Stapje verder
In de huidige catalogus zijn de eerste selecties al terug te 
vinden. In de nieuwe catalogus voor volgend jaar, waar nu al 
aan gewerkt wordt, zullen zeker meer producten binnen onze 
selecties vallen. En zo hoopt Lyreco het aanbod van Sustai-
nable Selection producten uit te bouwen. ’Lyreco maakt een 
selectie van producten om de klant te helpen bij hun keuze. In 
feite is de Sustainable Selection een verzameling van producten 
met Europese certificaten, maar wij gaan een stapje verder op 
het gebied van duurzaamheid en innovatie daarin. Er valt nog 
zoveel te winnen.’

Lyreco wil met de nieuwe duurzaamheidsstrategie alvast een 
voorschot nemen op nieuwe (Europese) regelgeving die er 
zeker gaat komen. ‘Als we de doelstellingen hiervan willen 
halen, moeten we wel vooruitkijken. Ik denk dat veel bedrijven 
nog niet beseffen dat er nu actie moet worden ondernomen 
om de doelstellingen überhaupt te halen. Wij voelen ons thuis 
in de rol als voorloper in duurzaamheid.’ De ambitie is dat op 
termijn alle producten en oplossingen voor de werkomgeving 
een duurzaam karakter hebben. ‘De definitie van duurzaamheid 
zal waarschijnlijk stringenter worden in de toekomst. Het is 
belangrijk om hierin te blijven evolueren en naar een circulaire 
wereld toe te gaan.’
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FUN MEETS 
Function

Een stekkerdoos, 
maar dit keer een 
mooie

Stekkerdozen, kabels, we kunnen niet 
zonder, maar mooi zijn ze meestal 
niet. Dat kan anders, dachten de 
oprichters van het Zweedse Avolt. Zij 
vinden dat dergelijke basisproducten 
wel degelijk mooi én functioneel 
kunnen zijn. Het eerste product 
dat met veel succes op de markt 
is gebracht, zijn kleurige stekker-
blokken die je met een klik aan een 
magneetplaatje aan de muur kunt 
‘plakken’. De blokken en ook de losse 
usb-kabels zijn leverbaar in een hele 
range frisse kleuren die thuis en op 
kantoor niet misstaan.

Nooit meer koude koffie of thee

Het is weer winter en de temperatuur staat op kantoor tegenwoordig vaak een 
graadje lager. Hoe handig is dan deze elektrische koffiemokverwarmer oftewel 
warmhoudplaatje van temu. Hij is voorzien van temperatuurinstellingen, 
automatische uitschakeling en een via USB aangestuurd verwarmingselement.

Een fraaie werkplek met 
lifestyle accessoires

Een nieuw merk voor werkplek-accessoires, kan dat nog in deze tijd 
van digitalisering? Jazeker, dacht Bart Jan Scholte van de nieuwe 
Nederlandse startup Aptiq. Vanuit het niets ontwikkelde de marketeer 
een lijn van fraai vormgegeven lifestyle accessoires voor de werkplek. 
Te beginnen met een toetsenbord en muis, desk topper, laptop- en 
monitor standaard. Zijn doel is om een gezonde, inspirerende en 
creatievere werkomgeving thuis of op kantoor te creëren. De producten 
zijn geïnspireerd op de Scandinavische levensstijl en design. Rustige en 
natuurlijke kleuren, fijne materialen en minimalistische vormgeving. Alles 
is daarbij gericht op harmonie, rust en minimale afleiding.
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VR en AR op premiumlevel

Virtual Reality heeft de toekomst en als Apple 
(eindelijk) dit speelveld betreedt, dan weet je 
dat het menens is. Met de Apple Vision Pro zien 
gebruikers apps voor hun ogen verschijnen. Dat 
kan volgens Apple zowel in augmented reality, 

met de échte wereld op de achtergrond dus, of 
in de volledig digitale VR-wereld. Door middel van 
'eye tracking' kan het apparaat worden bestuurd. 
Daarnaast zijn er opties voor het tikken met 
vingers en 'swipen'. De Apple Vision Pro is 

met een prijs van 3.499 euro aanzienlijk duurder 
dan concurrerende headsets. Maar met de twaalf 
camera's, twee superieure processors en een 
ultrascherp display is de Vision Pro veruit de 
meest hightech VR-bril die er op de markt is.

Drone die je huis bewaakt

Ring was een van de eerste ondernemingen die het smart 
home tot bij de voordeur van veel consumenten bracht. Het 
bedrijf zal in 2024 ook letterlijk én figuurlijk een nieuw toestel 
in je woning of kantoor lanceren. Dit in de vorm van de Always 
Home Cam. Voor rond de 250 euro haal je hiermee een  
autonome drone in huis, die fungeert als beveiligingssysteem. 
Met behulp van sensoren in je huis kan het apparaat langs 
vaste routes patrouilleren. Als je niet aanwezig bent, kun je op 
afstand meekijken.

De draadloze headset met écht goede 
audio komt eraan!

De draadloze headset heeft de afgelopen jaren enorm aan populariteit gewonnen. De 
audio wordt daarbij gestreamd via Bluetooth, maar dat biedt wel mindere kwaliteit dan 
een bekabelde variant In 2024 staat de introductie van ultrabreedbandhoofdtelefoons 
op de planning. Daarvoor is de zogeheten UWB-technologie ontwikkeld, die levert 
geluid met een veel hogere resolutie en verliesvrije kwaliteit met, voor de kenners,  een 
snelheid tot 24 bit/192 kilohertz. PSB Speaker zal als een van de eerste aanbieders 
haar UWB-headsets begin 2024 uitbrengen. 
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Kies ik deze, of kies ik die andere of toch die eerste? Keuze-
stress, we kennen het allemaal. Vaak wordt de term gebruikt 
om aan te geven dat het een luxe is om te kunnen kiezen uit 
meerdere goede mogelijkheden.

Als deze uitgave van OFM op de (digitale)deurmat valt, hebben 
we alweer de nodige verkiezingscampagnes achter de
rug. En dat allemaal met als hoogtepunt de Verkiezingen voor 
de Tweede Kamer der Staten-Generaal eind november. En de
keuze was daar reuze: er doen 26 partijen mee. Het kiesfor-
mulier was groter dan ooit.

Kiezen voor de partij met het voor u best passende programma 
is niet zonder gevolgen, want in Nederland Coalitieland zullen 
partijen met elkaar moeten samenwerken en concessies doen 
als ze willen meeregeren. In het stemhokje moet je dus ook 
nadenken over wélke samenwerkingen voor de hand liggen 
en welke belangrijke punten mogelijk zullen moeten worden 
afgezwakt. Gelukkig worden we overspoeld door praat-
programma’s en actualiteitenprogramma’s, die ons hierover 
informeren.

Ook in de ICT kunnen we kiezen uit een keur aan oplossingen, 
dienstverleners en producten. Uitzonderingen daargelaten is 
ook in onze branche de keuze reuze. Ook hier is een keuze 
niet zonder consequenties. Net als in de politiek zijn de 
consequenties niet altijd even zichtbaar. Meerdere projecten 
binnen bijvoorbeeld de kantoorautomatisering kunnen 
gevolgen hebben voor andere (communicatie)kanalen en/of 
applicaties. Binnen de projecten moeten we nadenken over 
samenwerkingen en integraties. Soms moeten we bepaalde 
eisen afzwakken of anders insteken om tot een goede totaal-
oplossing te komen. Gelukkig worden we overspoeld door 
informatiebronnen, seminars, webinars en leveranciers die ons 
hierover informeren.

Er is een gezegde dat stelt; ‘als je niet weet waar je vandaan 
komt, weet je ook niet waar je naar toe moet’. Dat geldt op 
vele fronten. Bij het aansnijden van een bocht met de auto 
is het belangrijk om voor de bocht al goed te positioneren: 
weten waar je vandaan komt om goed uit te komen waar je 
naar toe wilt én tegelijkertijd snelheid houden. Max Verstappen 
weet er alles van. Op een aantal circuits in Nederland kun 
je rijders trainingen doen. Onze drievoudig wereldkampioen 
zorgt er voor overvolle cursussen. Ervaren coureurs trainen en 
adviseren de deelnemers.

Keuze voor Unified Communications, Zorgoplossingen, 
Contactcenters, bepaalde integraties, mobiele oplossingen, 
webcommunicatie, office-integraties enzovoort vragen om 
een goede strategie en de juiste afwegingen. Weten waar je 
vandaan komt om te weten waar je naar toe wilt. En soms 
loopt die bocht toch anders dan verwacht. Dan redt een 
circuitrijder het niet. Dan toch maar als een rallyrijder op de 
handrem de scherpe bocht nemen? Immers: ‘Rally-drivers 
do it sideways’. Hoe de bocht ook wordt genomen, er is de 
nodige ervaring voor nodig.

Keuzestress in combinatie met de spanning hoe de bocht 
te nemen: garantie voor mislukte projecten of een indruk-
wekkende voortuitgang die de organisatie, en vooral de 
medewerkers en klanten een positieve impuls geven in het 
bereiken van de doelstellingen. Opdrachtgevers kunnen met 
de hulp van coaches, trainers en adviseurs met de nodige 
ervaring en een helikopterview tot goede inzichten komen. 
We hebben de luxe om uit veel mogelijkheden te kiezen. 
Daar hoort goed geïnformeerd zijn ook bij. Dat is precies wat 
Magenta Communicatie doet met onder andere uitgaven als 
TBM, KBM en OFM voor eindgebruikers.

Ik wens u een goed najaar toe zonder keuzestress en blader 
even terug naar de andere pagina’s!
 
Marcel Ederveen 
is Senior Consultant bij MEcom 
Consulting (verbonden aan Nivo)

KEUZESTRESS

VISIE





Evoko Naso is een ruimte reserveringssysteem waarmee het reserveren en beheren van 

vergaderruimtes binnen organisaties een stuk eenvoudiger wordt. Daarbij is het systeem 

makkelijk uit te breiden met bijvoorbeeld Desk Booking in dezelfde digitale omgeving.

Pesetastraat 5, 2991 XT Barendrecht  |  +31 (0)180 - 486 777  |  info@bis.nl  |  www.bis.nl

Cloud gebaseerde oplossing

Compatibel met Microsoft Office 365

Boek bij het plannen van een meeting 
gelijk je vergaderruimte

Meeting informatie bij vergaderruimte 
duidelijk weergegeven op stijlvol 
display 

Ook Room & Desk Booking professionaliseren binnen jouw organisatie? 
Vraag naar je gratis demo. Mail naar info@bis.nl of bel met onze adviseurs 0180 – 486 777.

LED kleurenrand voor status weergave 

Real time inzicht in het gebruik van 
werkplekken en ruimtes

Optimaliseer je faciliteiten op basis van 
gebruiksdata

Te combineren met Desk Booking 
binnen hetzelfde systeem

Maak kennis met de all-in-one 
Room Management 
oplossing van Evoko

Room Booking and beyond

BESCHIKBAAR INLOOP BEZET


